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ŠTEVILKA 8 AVGUST 1976 LETNIK XIV.

Z ZASEDANJA 
DELAVSKEGA SVETA TGA

Delavski svet TGA se je se
stal na 3. redini seji dne 12. 
julija letos. Razpravljal in 
sklepali je o naslednjem.:
— sprejel je predloženi plan 

poslovanja TOZD im OZD 
za leto 1976 s tem, da se 
pri poglavju »Pregled plan
skih lastom cen proizvodov 
im storitev« pri točki 3 — 
TOZD vzdrževanje doda: 
»Izvemplanska dela se ob
računavajo enako kot v fj 
1975, t.j. po cenah, ki so 
30 odstotkov višje od cen 
za dela po planu. 
Izvenplansko delo je vsako 
tisto delo, ki' ni zajeto v 
mesečnem planu. Ravno 
tako je izvemplansko delo 
razlika od1 planiranega de
la pa do večjega zahteva
nega dela, katerega zahte
va naročnik pri trenutnem 
remontu oz. popravilu. Iz
vemplansko delo je tudi 
vsak strojelom večjega ali

manjšega značaja, razen ti
stega, ki sovpada s. plani
ranim remontom«.

— Na osnovi rezultatov gla
sovanja po zborih delavcev 
je objavil samoupravni 
sporazum o temeljih samo
upravnih planov delovne 
organizacije ža obdobje 
1976—1980 in
samoupravni sporazum o 
zagotovitvi dodatnih obrat
nih sredstev za financira
nje zalog rezervnih delov 
in materiala,

— Sprejel je pravilnik o izva
janju in kontroli prisotno
sti alkohola, zdravil in dru

gih sredstev v obliki', kot 
je bil dan v javno obrav
navo s. tem, da se 3. alinea
2. člena spremeni im glasi: 
sti nevarnih sredsteveni 
»— da je zaradi nepazlji
vosti delavca, zaradi pri
sotnosti nevarnih sredstev 
prišlo do materialne škode 
organizacije, do konfliktov 
s sodelavci, do agresivno
sti, spanja itop.«
Na koncu tega člena se do
da novi odstavek, ki glasi: 
»Kontrola prisotnosti ne
varnih sredstev se izvede 
pri delavcu tudi v vseh pri
merih strojeloma, ne glede

na obstoj suma prisotnosti 
nevarnih sredstev.«

— Sklenil je, da je realizirati 
sklep sveta za samouprav
ljanje, življenjska vpraša
nja delavcev im obvešča
nje št. 357 z dne 7. 11. 1975, 
ki se nanaša na organizaci
jo bifeja v TGA.

— Sprejel je pravilnik o or
ganiziranju in izvajanju 
družbene samozaščite TGA.

— Sprejel je pravilnik o delu 
organov samoupravne de
lavske kontrole.

— Sprejel je pravilnik o za
varovanju plačil.

— Na osnovi sklepov delav

skih svetov TOZD je spre
jel samoupravni sporazum, 
o združevanju sredstev za 
dograditev muzeja Pohor
skega bataljona na Osan- 
kardci. V ta namen je o- 
dobridi koriščenje sredstev 
sklada skupne porabe v 
znesku 30.000.— din. Za 
podpis, sporazuma je poob
laščen glavni direktor 
TGA.

— Osnutek pravilnika' o not
ranji arbitraži je dal v jav
no razpravo delavcem in 
kolektivnim organom 
TOZD im DS SS ter TGA in 
družbenopoMtičnim organi
zacijam v besedilu, kot ga 
je predloži'1 svet za samo
upravljanje, življenjska 
vprašanja delavcev in ob
veščanje.

— V razpravo je dal tudi sa
moupravni sporazum o po-

(Nadaljevamje na 2. strani)
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Iz stiskalnice

Iz traitele I m II je razvidno, kako smo poslovali v mesecu 
juliju 1976 te v času od I. — VII. 1976.

Indeks 1976/1975 prikazuje odnos dosežene proizvodnje 
napram istemu obdobju lanskega leta.

I. Dinamika proizvodnje — indeks fizičnega obsega

Obrat —! mesec Plan D o s e ž e n o
meseč, kumullat. 76/75

— anodna masa
— kriolit
— Al/ fluorid
— el. energija - kemija

3. ANODNA MASA 
Za izvoz:
— petrodkofcs
— katranska smola
Za domačo porabo:
— patrolkoks
— katranska smola
— električna energija

100 98 99
100 110 79
100 104 101
100 99 98

100 100 100
100 100 100

100 98 100
100 103 99
100 48 68

Julija se je poškodovalo 12 delavcev.

TOZD ALUMINIJ 
TOZD GLINICA 
TOZD VZDRŽEVANJE 
DELOVNA SKKUPNOST SS

OBLIKA NESREČE:
Padec predmetov 
Padec oseb
Stik s sfcraj', temperaturami 
Udarec ob predmet

TOZD ALUMINIJ

na delu na poti skupaj
6 1 7
2 —  2
2 —  2

J ________ —_________ t _
11 1 12

3
3
4 
2

A. GLINICA
1. Izluženo

— junij 100 90 96 90
— julij 100 80 94 88

2. Kalcinirano
— junij 100 88 96 92
— julij 100 103 97 92

B. ALUMINIJ 
3. Elektroliza A

— junij 100 103 100 101
— julij 100 102 100 101

4. Elektroliza B
— junij 100 105 103 101
— julij 100 102 103 100

5. Livarna
— junij 100 93 98 97
— julij 100 99 98 97

6. Anodna masa
— junij 100 123 104 83
— julij 100 120 106 87

II. Prikaz porabljenih surovin na enoto proizvoda — VII/1976

Na 1 tono proizvoda Plan- ------ — ^ 11 ̂  e ̂ =7Julij I-VII/76

1. GLINICA
Al hidrat AI2O3
— boksit 100 101 99
— NaOH 100 89 90
— para 100 111 97
— električna energija 100 123 107

ALUMINIJ
Hala A
— glinica 100 100 100
,— anodna masa 100 102 102
— kriolit 100 105 69
— Al fiteor id 100 124 129
— el. energija - kemija 100 100 100

Hala B
B 9  glinica 100 100 100

Goseničar

1. Stanko Žerak, mat. št. 4119 iz elektrolize — hala B, se je 
poškodoval 1. julija. Pri vstavljanju črpaine cevi v 509 el. 
celici se je kavelj, kateri je držal/ cev odtrgal od jeklene vrvi 
te črpalma cev je padla/. Pri padcu je zadela pon. v pod- 
laktnicQ desne roke. Utrpel je lažjo poškodbo.

2. Anton Lebar, mat. št. 4190 iz elektrolize A, se je
poškodoval 16. julija. Ponesrečenec se je peljal z mopedom 
na delo. Zaradi poškodova/nega lesenega mostu je z mope
dom padel te  se lažje poškodoval.

3. Jože Žnidar, mat. št. 480 iz livarne, se je poškodoval 28. 
julija. V trenutku, ko je hotel izlivno odprtino na 6. t. tod. 
peči zapreti, mu je nekaj kapljic tekočega aluminija stek
lo za čevelj. Na stopate desne noge je utrpel lažje opekline.

4. Stanko Senjor, mat. št. 945 iz elektrolize A, se je ponesrečil
21. julija. Imenovani je s sodelavcem prenašal dolgi železni 
prebijalec. Zaradi' nesporazuma in nepravilne organizacije 
dela obeh delavcev je del prebijailca padel predčasno. Del 
prebijaflca je padel pon. na prste desne noge in mu povzro
čil lažje poškodbe.

5. Franc Moravec, mat. št. 4214 iz elektrolize A, se je pone
srečil 6. julija. Na sredinskem prehodu hale A je imenovani 
s kladivom izbijal vijake iz spodnjega dela črpaine cevi. 
Pri tem je dlel oevi padel pon. na desno nogo te mu lažje 
poškodoval prst na nogi.

6. Stanko. Verdenik, mat. št. 3007 iz livarne, se je ponesrečil
9. julija. Pri 12-tonski tedukid/jski' peči je imenovani iz 
pištole na stisnjen zrak odstranjeval odlomljeni deli sekača. 
Ob tej. priložnosti se je pištola aiktivirala te odlomljeni: del 
ga je zadel po čelu, kjer je utrpel lažjo poškodbo.

7. Anton Kmetec, mait. št. 4310 iz Kvarne, se je poškodoval 26. 
julija. Pri hoji ob 6 t tod. peči mu je spodrsnilo in padel je 
v vodni kanal. Pri tem si je lažje poškodoval golen, leve 
noge. Zaradi tehnološkega procesa je ta del kanala vedno 
odprt (na tem delte ni prehoda).

TOZD GLINICA
1. Anton Zafošnik, mat. št. 730 iz glinice — beli del, se je po

nesrečil 9. julija. Ponesrečenec je na črpalki za odpadno 
vodo odvijal vijak. Ko jfe vijak odvil, mu je lužnata voda 
brizgnila v desno oko.

2. Anton Šeruga, mat. št. 3085 iz glinice — beli' del, se je pone
srečil 5. julija. Ponesrečenec je zaganjal centrifugalno 
črpalko za .gosti lug. Pri zagonu je brizgnil tog te zadel 
ponesrečenca po desni nogi.

TOZD VZDRŽEVANJE
1. Stanko Zemljak, mat. ’št. 1506 iz strojnega vzdrževanja, 

se je ponesrečil 27. julija. Pri vstavljanju avtoklavne vrste
I. serije v pogon, je ponesrečeni ob kontroli, tesnenja pri
vijal vijake na odprtini' za čiščenje kondenznega lonca. Ob 
pritezanju je para predrla tesnilo to mu brizgnila v levo 
roko, zaradi česar je dobil lažjo poškodbo.

2. Mihael Jeza, mat. št. 975 iz strojnega vzdrževanja, se je 
ponesrečil 15. julija. Pri vstavitvi kotalke (za kar pa ni 
dobil posebej naloga) z elektrodvigalom — miag si je po
magal z železnim vzvodom. Ko je totalka zdrsnila v svoje 
ležišče, ga je vzvod udaril po desni ličnici u r mu zlomil 
lično kost.

DELOVNA SKUPNOST SKUPNE SLUŽBE
1. Anton Travnikar, mat. št. 3300 iz gozdne skupine, se je 

ponesrečil 13. julija. Ponesrečenec je kosil /travo ob ograji 
tovarne. Med košnjo se je zapletel med robidovje, zaradi 
tega je padel to si poškodoval levo stran prsnega koša.

Z  Z A S E D A N JA  
D ELA V S K EG A  S V E T A  TGA 
(Nadaljevanje s L strani)
sehnte pogojih za razpore
janje strokovnih delavcev 
na delo v poslovne enote 
V tujini:

— Sprejel je , program ukre
pov te nalog oz. sredstev 
SVD za leto 1976 s tem, 
da se pri točki A) — Ad 1. 
doda nova alinea, ki se gte- 
si:
»— buldožerji, bagerji
(cestni promet, TOZD pro
met)«.

— Združil je sredstva za vpis 
posojila za ceste v SR Slo
veniji v skupnem znesku 
dim 1,320.000.%/n 
Posamezne TOZD združu
jejo:

TOZD tovarna glinice 
,320.600.— din,

— TOZD tovarna atomtoi- 
ja 481.900.— din,

— TOZD vzdrževanje 
373.500,—'din,

— TOZD promet 
144.000,— din.

Posojilo se združuje iz po
slovnih, sredstev za dobo 
5 let. Obrestna mera zna
ša 10 odstotkov. Odplače
vanje se prične s 1. julijem 
1979. Za posojilo iz zdru
ženih sredstev jamči SR 
Slovenija.

— Sprejel je aneks k pogod
bi o poslovnem združenju 
energetike SR Slovenije z 
dne 1. 7. 1974 v besedilu, 
ki ga je sprejela skupšči
na poslovnega’ združenja 
energetike SR Slovenije na 
seji dne 3. 6. 1976. Za pod
pis aneksa se pooblašča 
Stojan Karbler, dipl. ing.

— Za V;d. direktorja splošne
ga sektorja je knenQvai Fi
lipa Dolinarja, dipl. socm> 
loga kadrovsko organiza
cijske usmeritve— doi ime
novanja delavca na to de
lovno mesto po rednem

~ teazpisü.' — Zadolžil je stro
kovne službe, da pripravijo 
predlog reorganizacije 
splonšega sektorja s tem, 
da se formira pravna služ
ba, po kateri je v našem 
podjetju glede na obseg 
dela' velika potreba.

— Delavskim svetom TOZD 
j'e predlagal, da združijo 
investicijska sredstva za iz
delavo projekta za grad
njo parkirnega/ prostora, 
in sicer:
— TOZD tovarna glinice 

16.054.— dim,
„tt- TOZD tovarna atomtoi- 

. ja 24.983.— din,
— TOZD vzdrževanje 

21.225,— din,
TOZD promet 7.738.— 
din.

— Imenoval je komisijo za 
izume, tehnične izboljšave 
te koristne predloge:
— iz TOZD tovarna glini
ce:
Rafaela Guldna, dipl. ing:, 
za člana,
Janeza Sukiča, org., za na
mestnika;

.-sr— iz TOZD tovarna alumi
nija:
Alojza Gorčenka dipl. ing., 
za člana,
Iva Ercegovdča, ing., za na
mestnika;
— iz TOZD vzdrževanje: 
Jianeza Meznariča; dipl. tog., 
za- člana,
Ivana Horvata, tehnika, za 
namestnika;
— iz TOZD promet: 
Borisa Urbančiča, za člana, 
Stanka Klinca, za namest
nika;
— iz DS SS: Katarino 
Djurica, dipl. tog,, za čla
na,
Draga Žlendra, za na
mestnika.

— Radio' klubu Kidričevo je 
odobril akontacijo na' do
tacijo v znesku 5.000.— din 
za nabavo' pohištva.



SPREJEM SAMOUPRAVNIH 
SPORAZUMOV

V času od 1 do 6. julija 
1976 so bili v naši delovni or
ganizaciji! zbori, na katerih so 
se delavci, odločali o sprejemu 
samoupravnih sporazumov, 
dogovorov in planov za ob
dobje 1976 — 1980. Sprejeti 
so biffi naslednji sporazumi in 
dogovori:
1. samoupravni sporazum o 

temeljih samoupravnega 
plana razvoja železniških 
zmogljivosti za obdobje 
1976—1980,

2. samoupravni sporazum o 
temeljih plana razvoja 
magistralnih in . regional
nih cest v SR Sloveniji za 
obdobje 1976—1980,

3. samoupravni sporazum o 
temeljih samoupravnih 
planov samoupravne inte
resne skupnosti za nafto 
in plan v SR Sloveniji za 
obdobje 1976—1980,

4. samoupravni sporazum o 
temeljih plana razvoja 
PTT prometa v SR Slove
niji za obdobje 1976—1980,

5. dogovor o temeljih druž
benega plana občine Ptuj 
za obdobje 1976—1980,

6. samoupravni sporazum o 
temeljih plana samouprav
ne stanovanjske skupnosti 
Občine Ptuj za obdobje 
1976—1980,

7. samoupravni sporazum lo
kalne skupnosti za ceste 
občine Ptuj za obdobje 
1976—1980,

8. samoupravni sporazum o 
razvoju vodovodnega om
režja v občini Ptuj- v ob
dobju 1976—1980,

9. samoupravni sporazum o 
temeljih plana razvoja po
žarnega varstva in gasil
stva v občini Ptuj za- ob
dobje 1976—1980,'

Ta sporazum ni bil : spre
jet v TOZD tovarna glini- 
oe in TOZD tovarna alu
minija.

10. Samoupravni sporazum o 
temeljih samoupravnih 
planov delovne organiza
cije za obdobje 1976—1980,

11. samoupravni sporazum o 
osnovah srednjeročnega 
plana razvoja TOZD, DO 
in SOZD na področju alu
minija za obdobje 1976— 
1980.

Vsi zborii delavcev so odlo
žili razpravo o samouprav
nem sporazumu o združeva
nju sredstev za financiranje 
graditve objektov po samoup
ravnem planu razvoja elektro
energetike za obdobje 1976— 
1980.

Sprejeta nista bila:
1. samoupravni sporazum o 

urejanju medsebojnih od
nosov na področju razvoja 
proizvodnje in porabe pre
moga v obdobju 1976—1980 
in

2. samoupravni sporazum o 
temeljih samoupravnega 
plana luških zmogljivosti 
za obdobje 1976 — 1980. 
Zbori delavcev so razprav

ljali tudi o dogovoru o teme
ljih družbenega plana SR Slo
venije za obdobje 1976 — 1980 
in pooblastili za podpis do
govora Franja Kiikca, dipl. 
ing. — predsednika poslovne
ga odbora SOZD UNIAL.

Razpravljali so tudi o druž
benem planu razvoja SR Slo
venije ter pooblastili, za nje
gov sprejem' delegate zbora 
združenega dela SO Ptuj, rav
no tako pa tudi za sprejem 
družbenega plana razvoja ob
čine Ptuj za obdobje 1976— 
1980.

ZAGOTOVUENE S U R O V I
V posebnem poročilu OECD 

o položaju v industriji pri
marnega aluminija je po
udarjeno, da so svetovne re
zerve boksita, ocenjene raz
lično na 18 do 30 milijard 
metrskih ton zadostne za po
kritje povpraševanja v na
slednjih 50 letih.

V zadnjih nekaj letih so se 
ugotovljene rezerve boksita 
namreč nagloi zvišale, zato se 
podatki o količinah ne uje
majo.

Čeprav mi zanesljivih podat
kov oi svetovnih zalogah dru
gih1 rudnim, ki vsebujejo alu
minij', so po nekaterih ocenah 
nekaj stokrat večje od zalog 
boksitne rude.

Tovarne glinice bodo, do le
ta 1985 uporabljale rudo, za 
katero, so bile projektirane, 
predvidevajo' pa izgradnjo no
vih obratov, ki bi1 predelovali

drugo vrsto rude, ki vsebuje 
aluminij. Zvišanje cen boksi
tu je pospešilo iskanje novih 
načinov za pridobivanje gli
nice iz drugih rudnin, ki vse
bujejo aluminij, v nekaterih 
državah pa že prehajajo z 
boksita na te rudnine. Ener
getska kriza je malo prizade
la industrijo primarnega alu
minija, saj je močno odvisna 
od električne energije iz hid
roelektrarn. Pričakujejo, da 
bo v prihodnje prišlo db do
ločenih sprememb v graditvi 
novih obratov za redukcijo 
rude. Ta sprememba bo pre
cej odvisna od pomena, ki ga 
ima bližina trga in razpolož
ljiva energija za potrebe in
dustrije. Zato bodo verjetno 
graddffi nove obrate povsem v 
bližini virov cenene energije.

»Gospodarski' vestnik.«
št.27/1976

T e o r i ja  b r e z  p r a k s e  je  
p r a z n a ,
p r a k s a  b r e z  t e o r i j e  
p a  je  s le p a !

Pokrajina 76-1

Na sejmu

Pokrajina 76



javnost dela ni
je

Odgovor komisije za vpis posojila na članek tovariša 
Sagadina

Se enkrat: „Kaj je pokazala akcija vpisa 
posojila za ceste v TOZD Glinica?”
•  Komisija za vpis posojila za ceste pri TOZD tovarne glinice

Kot dolgoletni član kolek
tiva TGA se čutim užaljenega 
in prizadetega ter protesti
ram na objavljeni članek v 
časopisu »Aluminij« iiz slede
čega razloga:

Akcija za vpis posojila je 
še do danes prostovoljna, ak
cija še tudi traja, torej še ni 
zaključena in sem članu ko
misije tov. Pulkovi že 28. 6. 
t l .  rekel, da bom vpisal po
sojilo, ko pridem z dopusta.
20. 7. 1976 sem se vrnil z do
pusta in od tega dne do da
nes me še ni nihče vprašal 
za omenjeno posojilo. Torej 
so me s člankom1 prehiteli. 
Ogorčen sem tudi nad tem, 
ker so člani komisije imeno
vali v časopisu le mene in tov. 
•Jožeta Zelenjaka. Na oglas
nih deskah po vsem TOZD 
Tovarne glinice nas je okrog 
30, ki nismo vpisali posojila, 
zato obsojam komisijo za 
vpis posojila za ceste pri 
TOZD Tovarna1 glinice ža to 
dejanje.

Nadalje sem užaljen nad 
neresnično karakteristiko o 
meni, ki' med drugim pravi, 
da nisem do sedaj podprl še 
nobene akcije. Če bo treba 
bom dokazal, da sem podprl 
že marsikatero akcijo v sa
mi tovarni in tudi zunaj nje 
v teh 16 letih, odkar sem v 
tovarni. Ne samo, da sem 
podpiral akcije, temveč sem 
sam večkrat hodil z nabiral
no listino po kotlarni od de
lavca do delavca in bil med 
prvimi' na listi.

Tov. ing. SaiLemoviču sem 
jasno povedal, zakaj nisem 
takoj pripravljen vpisati po
sojila, a on je bil za moje 
besede povsem gluh. Niso ga 
zanimale moje težave in pro
blemi, temveč je zahteval le 
vpis.

Ni res, da sem izjavil-, da 
so mi pike odtegovali, ko je 
bila akcija za Skopje, kot 
navaja pisec v članku. Pove
dal sem mu, da sem takrat 
nadomeščal odsotne delavce 
na drugih višje ocenjenih de
lovnih mestih, kot semi ga jaz 
zasedal. Na drugem- delovnem 
mestu sem bil po 28 do 29 
dni, nato me je vodstvo kot
larne namerno prekinilo za 
2 dni, potem pa me ponovno 
dodelilo za nadomeščanje in 
to samo zato, da nisem dobil 
za bolj odgovorno delo nobe
nega nadomestila, čeprav sem 
imel zahtevano kvalifikacijo. 
Zaradi očitnega izkoriščanja

na- delovnem mestu nisem 
vpisal posojila1 za Skopje, saj 
sem bil takrat na takšen na
čin trikrat oškodovan.

Komisija za vpis posojila 
v članku -tudi navaja, da sem 
imel lani težko prometno ne
srečo. Moj sin je bil poško
dovan, jaz sem imel težko 
telesno poškodbo, avto je bil 
popolnoma uničen. Posledice 
nesreče čutim še danes. Vpra
šujem vas, zakaj niste prišli 
v bolnico z nabiralno lis to za 
Kozjansko. Ko semi začel de
lati, mi- v tovarni ni nobeden 
nič rekel za to akcijo, sedaj, 
pa mi očitate, da nisem dal 
ničesar za Kozjansko. Akcija 
je bila namreč že zaključena-. 
Če sem .torej bil odsoten, mi

nima nihče pravice očitati, da 
nisem hotel podpisati za Koz
jansko.

Moja žena je po vrnitvi' z 
dopusta vpisala posojilo za 
ceste. Po prejemu zadnje štev. 
časopisa »Alumiindij« je zara
di obrekovanja v objavlje
nem članku »Kaj je pokazala 
akcija vpisa posojila za ce
ste v TOZD Glinica?«, pisme
no odpovedala vpis posojila.

Zaradi navedenega v sestav
ku, zahtevam od komisije, da 
sé mi za obrekovanje javno 
opraviči v tovarniškem glasi
lu, ker bom v nasprotnem 
primeru iskal pravico drugod.

Ivan Sagadin, 
Kotlarna

V naši samoupravni družbi 
se zahteva in je tudi zagotov
ljena javnost dela. Vse komi
sije, samoupravni organi- in 
ostali dejavniki so dolžni o 
svojem delu poročati delov
nim ljudem-.

Izvršni odbor sindikata na 
željo velikega števila delavcev 
predlaga, da se na oglasnih 
deskah izobesijo imena vseh, 
ki še niso vpisali posojila.

Sklep 0 0  ZKS Skupnih 
služb od 1. julija je, da se 
objavijo imena tistih, ki po
sojila- niso vpisali- v »Alumi
niju«. Kaj. je komisija za vpis 
posojila naredila drugega?

V članku, ki ga je napisal 
tov. Ivan Sagadin je potrdi
tev tistega, kar je komisija 
objavila v prejšnjem »Alumi
niju«. V članku sam tov. Sa
gadin navaja, da ni vpisal po
sojila ne za Skopje in ne za 
Ko-zjansko. Kljub daljšemu 
prepričevanju ‘komisiji ni u- 
spelo, da prepriča tov. Ivana 
Sagadina, d-a- vpiše posojilo 
za ceste. Kratko in jasno je 
odklonil1 z »ne dam«. Ko smo 
akcijo za vpis posojila vodili 
je bil tov. Sagadin s svojo 
ženo v službi.

Predvideno je bilo, da ak
cijo v glavnem zaključimo do 
1. julija v občinskem merilu, 
a za TGA smo ta rok podalj
šali do 7. julija. Članek, ki' je 
objavljen v »Aluminiju«, je 
napisan 8. julija, ko smo ak
cijo okrog posojila v glav
nem zaključili;. Dejstvo je, kar 
potrjuje tudi članek tov. Sa
gadina, da ona do tega datu
ma ništa vpisala posojila.

Ko komisija navaja, da do 
sedaj tov. Sagadin ni podprl 
nobene akcije, -točno navaja 
katere so to: Skopje, Kozjan
sko in posojate za ceste. Kar 
se tiče Skopja in Kozjan
skega-, komisija navaja samo 
tisto, -kar je tov. Sagadin izja
vili, kar on z obrazložitvijo po
trjuje v svojem članku. Ko
misija točno ugotavlja, da mu 
pike sedaj -ne odtegujejo, da 
ni na- bolniškem in posojila 
noče vpisati. Dobesedno je po
vedal: »ne dam«.

Resničnost okrog tega se da 
hitro preveriti in ugotoviti. 
Vprašamo se kdo koga obre
kuje? Komisija tov. Sagadina 
ali obratno?

Komisija za vpis posojila
pri TOZD tovarni glinice

IE POGODBE JE 
SOŽITIO IN SKLEI

Delavci TGA smo se 
zbrali 19. avgusta na pro
testnem zborovanju v zve
zi z dogodki na južnem 
Koroškem in smo naslovili 
protestno pismo našim so
sedom z naslednjo vsebino:

»Spoštovani razumni so
sedje, to pismo in ta pro
test so naslovljeni na vas 
in pričakujemo, da bo pre
vladala vaša razumnost pri 
reševanju problemov slo
venske manjšine na Koro
škem.

Ponosni ste, sosedje, na 
svojo demokracijo, zviše- 
no govorite o svoji kul
turi, o svojem Štrausu, 
glasbi, poeziji; med tem 
med vami na Koroškem v 
Škocjanu in drugih mestih 
ponovno oživlja nacistična 
pošast, tokrat tudi varova
na od policije demokratič
ne Avstrije.

Kako dolgo boste čakali 
g. Krajski, da začnete v 
popolnosti uveljavljati 7.

člen pogodbe? Ali boste ta 
člen rešili s preštevanjem 
manjšine? Kdaj boste upo
rabili svojo avtoriteto pred
sednika vlade in ustavili 
žolčne izbruhe raznih Feld- 
nerjev, ki so sedaj na čelu 
neonacionalističnih sil. Is
tih sil, ki so vas in vaše 
rojake Žide preganjali, ro
pali, morili in sežigali po 
celi Evropi!?

Kako dolgo boste vi g. 
Kreisky in razumni del 
Avstrije, gledali na vulgar
ne, neonacistične in tudi 
protijugoslovanske nastope 
peščice mračnih podob, o- 
stankov nacizma in vsega 
nazadnjaškega v Evropi!?

Kako dolgo bo policija 
reševala zadeve na način, 
kot je bil v Škocjanu? Ali 
bodo metode nasilja nad 
mirnimi demonstranti, fci 
samo zahtevajo svoje pra
vice, rešile ugled Avstri
je pred Evropo in svetom?

Ne tako dolgo nazaj, ob 
podelitvi odlikovanj parti

zanskim borcem za osvo
boditev je Heimatdienst 
ponovno pokazal svoj pra
vi obraz. Zmerjali so odli
kovance s »Titovimi ubi
jalci, morilci, izdajalci« in 
podobno. Na vprašanje e- 
nega izmed borcev, zakaj 
policisti dovolijo takšno 
ravnanje, je dobil odgovor, 
da ni zakona, ki bi to lah
ko preprečil. Ti policisti so 
si hitro omislili »zakon« 
ter skrajno brutalno in na
silno napadli skupino ko
roških Slovencev, ki je 
mirno in dostojanstveno 
demonstrirala proti napa
du histeričnih Heimatdien- 
stovcev na slovensko manj
šino in Jugoslavijo.

Ali vas ni sram, spošto
vani sosedje, ko gledate fo
tografijo v svojem časopi
su »Kurir«, kjer 14 poli
cistov »pozorno« pazi na 
»nevarno« slovensko dekle, 
vklenjeno z lisicami kot 
najhujši zločinec?

Ali ne zardevate spošto

vani Avstrijci, ko govorite, 
da ima vsak v demokratič
ni Avstriji svobodo mne
nja, a zaradi te svobode 
vaši čuvarji reda maltre
tirajo, pretepajo in trpin
čijo člane slovenske manj
šine, ki skupaj z vami po
skušajo graditi močnejšo 
in krepkejšo Avstrijo?

Mi delavci TGA »Boris 
Kidrič« iz Kidričevega, naj
ostreje protestiramo proti 
ravnanju vseh žolčnih, a- 
vanturističnih in neonaci
stičnih elementov v Avstri
ji in soglašamo ter podpi
ramo upravičene zahteve 
naših rojakov na Koroš
kem, da se dokončno uve
ljavi člen 7. državne po
godbe in omogoči norma
len razvoj manjšin, tako 
kot je to možno vsem 
manjšinam v naši zares 
demokratični SFRJ!«

Kidričevo, 18. avgusta 1976. 
Delavci TGA Kidričevo



Ni prvič in ne slučajno, 
da so komunisti naše de
lovne skupnosti sklicali po
svet v nekoliko širšem se
stavu, na katerem so, kot 
vedno, obravnavali in kri
tično ocenili vse tisto, kar 
je v napoto za boljše po
slovanje naše delovne or
ganizacije. Na tokratnem 
sestanku, ki smo ga ime
novali »problemska konfe
renca« in kateremu je ra

zen članov ZK iz naše de
lovne skupnosti prisostvo
valo še veliko ostalih čla
nov kolektiva ter precej 
gostov (člana CK ZKS Ivo 
Zorčič in Lojze Erbežnik, 
org. sekretar obč. konfe
rence ZK Ptuj tov. Dimče 
Stojčevski, Branko Gorjup, 
predsednik obč. skup. 
Ptuj, Srečko Mlinarič — 
predstavnik ZSS in Ljubo 
Peče, član medobčinske

konf. ZK Maribor) je na
kazanih cela vrsta težav, 
ki tarejo naš delovni k°_ 
lektiv.

Takoj naj povemo, če bi 
nakazane težave razvrščali 
po vzrokih in njihovi pri
sotnosti v našem vsakda
njem delu, da jih je pre
cej, ki so objektivne na
rave, toda nič manj, če ce
lo ne več takih, ki so sub

jektivnega značaja. In prav 
tem težavam — mislim na 
subjektivne ali bolje reče
no na težave, v katerih se 
odraža naša dejavnost, je 
bilo posvečeno največ ča
sa in skrbi na tej konfe
renci.

Konferenca sama po se
bi ne bi dosegla zaželjene 
vsebine, če nakazanim 
problemom ne bi sledili

tudi zaključki, ki naj bi 
bili napotilo za naše bo
doče delo. Pojdimo po 
vrsti in si oglejmo vsebi
no te konference.

Uvodoma je podano po
ročilo o nekaterih proble
mih in odprtih vprašanjih, 
s katerimi se srečujemo 
pri gospodarjenju. Iz tega 
poročila povzemamo na
slednje:

»1. Pri razpravi o  osnutku 
zakona o združenem (Mu, ki' 
se nanaša na organiziranje 
TOZD je potrebno opozoriti 
delavce TGA, da dajo svoje 
mišljenje o sedanji organizi
ranosti TOZD, pri čemer ima 
vsaka skupina delavcev, ‘ki jih 
medsebojno povezuje^ tehnolo
gij a dela, dohodkovni odnosi, 
merljivost M a  -inj izvrševa
nje samoupravnih in politič
nih funkcij pravico formirati 
odnosno zahtevati formiranje 
TOZD. Naloga strokovnih 
služb TGA je, da v smislu za
kona' izvršuje analizo vseh ti
stih delov tehnološko zaokro
ženih celot, ki bi po določilih 
osnutka zakona imele pravico 
biti TOZD. O tem morajo 
strokovne službe informirati 
TGA. Rok je do septembra 
letos.

2. Potrebno je pregledati1 in 
uskladiti za OZZD vse splošne 
samoupravne akte, še posebej 
tistega dela o ustvarjanju in 
delitvi dohodka. Medsebojni, 
dohodkovni odnosi'med TOZD 
morajo izhajati iz končne: trž
ne cene proizvoda s prevze
manjem rizika in upošteva
njem meril skupno ustvarje
nega dohodka.

3. Problem dohodka v letu 
1976 je izredno problemati
čen, saj1 smo v prvih štirih 
mesecih poslovali z izgubo. 
Ravno tako ste predvideva, da 
pri1 nespremenjenih pogojih 
gospodarjenja, mislimo pred
vsem na politiko oen, TGA tu
di do konca leta ne bo po
pravilu sedanjega finančnega 
rezultata. Družbeni dogovor, 
'ki regulira politiko oen v Ju
goslaviji, se ni spremenil že 
od 1. 1. 1975, medtem ko so 
ste v navedenem obdobju po
samezne surovine, repromate- 
riali in energetika podražili 
od 30 do 70 odstotkov. Cene 
aluminija na domačem- tržišču 
za ingot so 14.650 din/t, med
tem ko se v vseh ostalih de

želah Evrope in v svetu gib
ljejo te cente med 17.000 in
18.000 din/t. Lastna cena 1 to
ne aluminija v TGA v prvih 
štirih mesecih letošnjega lie
ta  je bila preko 16.400 din. 
Povdariti moramo, da jugo
slovanski aluminijski proiz
vajalci delamo pod manj u- 
goMimi pogoji kot ostali to
vrstni proizvajalci v svetu, 
predvsem zaradi nesorazmer
no visokih cen el. energije 
'tier visokih carin in taks. pri 
uvozu tistih surovin, .kil’ jih

v Jugoslaviji ni dovolj. Dej
stvo je, da naš družbeni do
govor za formiranje cen ba
zira na angleški funti in s 
tem nadaljnje katastrofalno

poslabšuje položaj, saj na tej 
osnovi tudi v drugem polletju 
ne moremo pričakovati spre
membe oen alum-inija na do
mačem trgu.

Cene, ki jih dosegamo v iz
vozu, so med 17.000 in 18.000 
din/t ter pokrivajo stroške 
poslovanja. Zaradi tega je e- 
diiia alternativa, če hočemo 
sanirati obstoječe stanje:
— ureditev dohodkovnih od

nosov med TGA Kidričevo 
in njegovimi velikimi od
jemalci, kar si naše pod

jetje prizadeva že več kot 
leto dni, toda precej brez
uspešno,

— povečanje izvoza, kar pa 
je zopet povezano s prob

lemom pokrivanja doma
čih predelovalcev,

P p ni dovolj, da si naši re
publiški in zvezni orgàni v 
politiki cen prizadevajo 
razreševati le problem že
leznic, premoga in elektro
gospodarstva. Potrebno je 
voditi ustrezno politiko 
oen tudi na tistih področ
jih, kjer se zgoraj navede
ne spremembe izredno od
ražajo.

Ta drugi del pa običajno 
prepuščamo delovnim organi

zacijam po popolnoma dru
gačnih kriterijih družbenih 
dogovorov in izredno malo 
pripravljenosti sopodpisnikov, 
da se resnično poglobijo v

problematiko posamezne panoge.
4- Poseben problem za TGA 

Kidričevo je vprašanje elek
trične energije in zbiranje 
sredstev za financiranje ener
getike. Na tem področju ima
mo naslednji fenomen in to da 
je cena proizvodnje 1 kWh v 
elektrogospodarstvu. Slovenije 
najvišja v Jugoslaviji, da je 
cena el. energije za veleodjte- 
maltee najnižja v Sloveniji in 
da je cenaeli. energije za alu
minij najvišja v Jugoslaviji in 
tudi_ do 50 odstotkov v pri
merjavi s ceno el; energije v 
ostalih republikah. Očitno je, 
da _ uporabljamo neustrezen 
tarifni sistem v primerjavi s 
tarifnim sistemom ostalih re
publik in politiko do te pa
noge.

Želimo povdariti, da se TGA 
zaveda, da je cena el. energi
je v Sloveniji višja, kot v o- 
staMh republikah, da je to 
razliko tudi pripravljena no
siti ne pa tudi takih razlik, 
ki nimajo nobene osnove in 
na administrativen način o- 
nemogočajo pravilno .gospo
darjenje v TGA.

Podoben fenomen je tudi' 
zbiranje, sredstev za energe
tiko. Od celotne količine el. 
energije, ki jo dobijo viele- 
odjemalci do leta 1980, dobi 
Kidričevo 1/5. Po kriterijih 
obstoječega SS pa bi morala 
zbrati v enem primeru 1/3, v 
drugem primeru pa 40 odstot
kov vseh sredstev, ki so pred
videna, da jih zberejo vsi slo
venski veleodjemalci v okvi
ru sporazuma za sofinancira
nje energetike.

5. Na relaciji SOZD imamo 
predvsem neurejene odnose 
skupnega rizika in dohodka. 
Kljub temu, da TGA Kidriče
vo ustvarja na vsaki toni alu
minija, ki jo daje domačemu 
trgu, preko 2.000 din/t izgube,



pokriva v celoti v okviru po
godbenih obveznosti, poslovne 
partnerje. Koti je že omenje
no pa vsaj do sedaj obstajajo 
dogovori o skupnem dohodku 
brezuspešnk

6. TGA si je v okviru sred
njeročnega piana močno pri
zadevala formirati odnose s 
svojimi dolgoročnimi partner
ji od surovine do finala na 
osnovi sporazuma o skupnem 
planiranju in, poslovni politi
ki. Sporazum je pripravljen 
ter je v obravnavi pri poslov
nih partnerjih.

7. Programska usmeritev,. 
Razvoj, TGA do leta 1980 je

usmerjen predvsem na mo
dernizacijo obstoječih kapaci
tet, s čemer hi se izboljšali 
dosedanji normativi tako ko
ličinsko 'kot časovno. Pred
vsem bi se povečala produk
tivnost dela im zmanjšala po
raba el. energije. Moderniza
cija TGA je v skladu s sred
njeročnim planom razvoja 
SRS ter v skladu s potreba
mi potrošnikov aluminija, s 
katerimi je TGA formirajta po
seben SS. Modernizacija je 
tudi v skladu s problematiko 
energije, predvisem glede na 
dodatne vire električne ener
gije v letih 1979, 1980 in 1981.

Modernizacija tovarne pred
stavlja kljub povečanju koli
činske proizvodnje, zmanjša
nje potrebnega števila delov
ne siile. Zaradi tega je v pro
gramu razvoja upoštevan tudi 
razvoj dejavnosti, na katerih 
bi lahko zaposlili- to delovno 
silo, nadaljnje večje število 
invalidne delavne sile iz me
talurških obratov ter tudi 
manjše število delavcev izven 
podjetja. Ta del razvoja se 
nanaša predvsem na finaliza
cijo in proizvodnjo polproiz
vodov v količini 10.000 ton. 
Približno 50 odstotkov teh ka
pacitet predstavlja proizvod
nja vparilcev in rondelle, 50 
odstotkov pa bomo morali še 
poiskati.

Glede na program razvoja 
im usklajenost kapacitet na 
nivoju SOZD-a lahko ugotovi
mo, da so zgoraj navedene 
glavne smeri razvoja uskla
jene, da pa znotraj tega dela, 
ki zadeva strukturo posamez
nega asortimana, homogeniza
cije, problem razvoja livar- 
ništva, pa še vršita stvari ne
urejenih, ne dovolj precizira
nih, Mjub temu, da obstoja
jo nekatera najbolj splošna 
stališča v tej zvezi.

TGA je tudi uskladila kapa
citete na področju proizvod
nje glinice s potrošniki v Slo
veniji, predvsem s kemično 
industrijo, industrijo korunda 
in nekaterih drugih potrošni
kov glinice. To pomeni, da bo 
TGA lahko preskrbovala- slo
venske potrošnike glinice v 
predvidenem srednjeročnem 
obdobju do leta 1980. Tudi s 
temi partnerji je TGA pripra
vila ustrezen SS, ki je v konč
ni fazi sprejemanja.«

Za oceno gospodarjenja in 
navedbo težav, je podana po
litična- ocena s strani družbe- 
no-političnih organizacij, ki jo 
je podal namestnik sekretarja 
Sveta ZK tov. Jože Šegula m 
sekretarji osnovnih organiza
cij ZK v TOZD, oziroma DS 
SS. Tovariš Šegula je pouda
ril:

»Ocena o samoupravnih od
nosih v združenem delu, go
spodarjenju, dohodkovnih od
nosih, programskih zasnovah 
nadaljnjega razvoja TOZD in 
DO v TGA in nekateri odprti 
problemi so predmet analiz, 
ki so jih naredili vodilni' de
lavci- TGA. Vse. analize so bile 
dostavljene sekretarjem 00  
ZK, TOZD in predsednikom 
OOS, TOZD, DS in SS. Tako 
bo ta celotni material pripo
moček v razpravah o OZZD, 
da bomo lahko, konkretno pri
mer j ali sedanje stanje in bo

doče samoupravno organizi
ranost v TGA. Na današnjem 
skupnem sestanku pa mora
mo dati politično oceno vsem 
analizam', dati svoje pripom
be za dopolnitev, da realno in 
kritično ocenimo dejansko 
stanje v TOZD, DS, SS in DO, 
da politično in samoupravno 
usmerimo vse bodoče akcije, 
da skupno sprejmemo odgo
vornost kako v praksi uresni
čiti programske zasnove na
daljnjega razvoja naše delov
ne organizacije in samouprav
nosti v združenem dedu, da 
odpravimo vse tiste vrzeli, ki 
ovirajo politično dejavnost 
ZK, OOS in samoupravnosti.

To mora biti smoter vseh 
razprav OZZD samoupravne 
organiziranosti in položaja 
delovnega človeka v združe
nem delu v TOZD, DS, SS in 
v OZD.

bo naš delovni človek jasno 
videl svoj- položaj1 v združe
nem delu?

V tem smislu je v analizah 
premalo povdarka o proble
mih, ki so v posameznih 
TOZD in v DO že sedaj prisot
ni, pa naj si bo to na samo
upravnem' organiziranju, v 
perspektivnem razvoju, pla
nih in programih, delitvenih 
odnosih oz. neurejeni OD in 
delitev OD po deliu. Ko bomo 
nadalje razpravljali v TOZD 
in DS SS o samoupravnem 
organiziranju v smislu OZZD, 
moramo ta' vprašanja razre
ševati 'konkretno. Člani ZK 
in vodilni delavci pa ima
mo politično odgovornost, da 
od ugotavljanja problemov 
preidemo k rešitvam.

Svet ZK nadalje ugotavlja, 
da- je prav tako v analizah

dikata. Tu je odgovornost 
vsfeh; od direktorja TOZD in 
podjetja te r vseh vodilnih in 
strokovnih- sodelavcev.

Če je prisotna pasivnost 
vodstvenih struktur je tudi 
posledica neuspešno politično 
delo ZK in sindikata.

Vprašajmo se, kako so ti 
organi deležni pomoči s stra
ni' vodstvene strukture v 
TOZD in v DO, kakšna je nji
hova odgovornost in politična 
dejavnost, kako so konkretno 
vključeni v družbenopolitično 
dejavnost, kakšna je osebna 
odgovornost in kako dejansko 
nudijo' strokovno pomoč, da 
bi bilo delo bolj uspešno?

Splošno fcritikairstvo o sla
bem političnem delu, kritika 
za vogali, brez osebne afctiv-

Smola

Svet ZK TGA je na svoji 
seji 10. julija 1976 razprav
ljal O vseh analizah, ki so v 
današnji razpravi na skupnem 
sestanku vseh članov ZK 
TGA. Tudi sekretarji' OOZK, 
TOZD, DS in SS služb so po
dali politične ocene o dejav
nosti' ZK in OOS, samouprav
nosti ter problemih, s kateri
mi' se dnevno srečujejo. Na 
osnovi vseh teh poročil je 
svet ZK ugotovil, da je po
trebno na današnjem skup
nem sestanku opozoriti na ne
katere pomanjkljivosti v ana
lizah in dati predloge o do
polnitvah in nakazati smer 
razprav TOZD, DS in SS.

Analize in predlogi, ki so 
podani- od strani vodilnih de
lavcev po posameznem pod
ročju in skupna analiza, ki jo 
je na današnjem sestanku po
dal tov. Anton Ilec, je rezul
tat skupne prizadevnosti vo
dilnega kadra, da bi dali spod
budo vsem dejavnikom v 
TOZD, DS, SS in v DO za bo
doče razprave, za dopolnitve 
nekaterih predlogov o planih, 
programih razvoja, samoup
ravnosti in rešitvi nekaterih 
problemov.

V analizah so nakazani tudi 
pereči- problemi poslovanja in 
gospodarjenja v TGA in ne
urejeni nekateri cenovni od
nosi, ki imajo velik vpliv na 
bodoči razvoj TGA kot celo
te. Tako je v ospredju vpra
šanje celotne delovne skupno
sti, kakšen bo naš bodoči raz
voj, kam usmeriti vse sile, da

premalo prikazana problema
tika in način dela poslovod
nih in vodstvenih kadrov v 
TOZD DS SS in v OZD kot 
celoti.

Strokovna odgovornost in 
delo strokovnega kadra mora 
imeti tudi vso politično in sa
moupravno podporo v TOZD, 
DS, SS in v OZD. Zato je ze
lo velikega pomena, kako se 
oblikujejo predlogi ter stali
šča s strani strokovnih in vo
dilnih delavcev za samoup
ravne organe (delavske svete, 
komisije in za zbore delovnih 
ljudi v TOZD, DS SSS) in po
litične organizacije.

Potrebno je bolj prikazati 
kakšen je pristop vodstvene 
strukture pri oblikovanju 
strokovnih mnenj in predlo
gov za sprejem samoupravnih 
aktov, sporazumov, in, kako 
DS v TOZD ter zbori delav
cev sprejemajo in razpravlja
jo, zakaj' tudi zavračajo po
nujene rešitve od strani vo
dilnih in strokovnih delavcev.

Ocena družbeno-politične 
dejavnosti OOZK in OOS od 
strani vodstvene strukture je 
v tem smislu, da politično 
delo ni- uspešno, da je vloga 
in odgovornost ZK in sindi
kata neučinkovita- na posa
meznih področjih. ZK in OOS 
nista satna sébi namen, am
pak sta to družbenopolitični 
organizaciji, ki vključujeta 
širši 'krog ljudi v politično 
dejavnost. Za dobro in slabo 
delo ni odgovoren le sekre
tar OOZK ali- predsednik sin

nosti, vsakega posameznika, 
ne daje uspehov!

V zvezi s to pripombo o 
delu družbenopolitičnih orga
nizacij njenih nalogah in vlo
gi, je oizko povezano prav ta
ko kadrovanje in kadrovska 
politika v TOZD, DS SS in v 
DO kot celoti. Svet ZK je 
mnenja, da moramo temu 
vprašanju posvetiti osrednjo 
pozornost in vso družbeno
politično in. samoupravno od
govornost. V oceni kadrovske 
politike smo preveč načelni 
in staiiščni. Premalo smo 
konkretni o dejanski proble
matiki, Udi je v delovni skup
nosti prisotna.

Kadri so in morajo biti os
novni nosilci vsestranskega 
razvoja in napredka samoup
ravnih in družbeno-ekonom- 
s,kih odnosov. Pred seboj mo
ramo: imeti v stalnem vidiku 
kadre 5, katerimi razpolaga
mo in kakšne potrebujemo v 
perspektivnem razvoju. Zara
di: tega moramo posvetiti več 
skrbi in odgovornosti seda
njemu! stanju v kadrovanju 
ini kadrovski' politiki, poteku 
vzgojnega procesa in potre
bam po kadrih. Tako bo bolj
ši napredek na vseh področ
jih dejavnosti- v delovni skup
nosti TGA! Preveč površno 
razpravljamo -in tudi z neod
govornostjo, zakaj nekateri 
strokovnjaki zapuščajo' naše 
podjetje, zakaj se odtegujejo 
odgovornosti in vodilnih polo
žajev, zakaj prihaja do o- 
stavk in temu podobno? Me

nim, da to ni le enostranski 
politični problem, temveč je 
to  resna ovira, ki- vpliva na 
vse delo, pa naj si bo stro
kovno, samoupravno ali poli
tično. V zvezi s' kadrovsko po
litiko in bodočim kadrova
njem, je nujno, da je to skup
na politična’, samoupravna' in 
stroikovna odgovornost vseh 
TOZD in organizacije zdru
ženega dela TGA. Kakšne bo
mo prevzemali organizacijske 
in politične samoupravne u- 
krepe v razvojnih zasnovah o 
kadrovski politiki, ki se seve
da mora bolj in jasneje odra
žati- v praksi. Ne moremo e- 
nostransko razpravljati in 
sklepati o razmeščanju, pri
dobivanju in vzgoji kadrov.
Ne moremo prav tako od ča
sa do časa razpravljati to u- 
gotavljati, da sistematizacija 
delovnih mest in nagrajevanja 
po dedu strokovnih kadrov 
nista uspešna to je tudi do
ločena ovira za reševanje te
ga problema.

Če na eni strani ugotavlja
mo, da nešteto sprejetih skle
pov s strani ZK to sindikata, 
niso v praksi realizirani, nas 
to ne opravičuje. Imamo še 
večjo odgovornost s strani 
vseh družbenopolitičnih de
javnikov in strokovnega vod
stva na vseh nivojih. Temu 
problemu moramo posvečati 
več politične in samoupravne 
odgovornosti, Ta problem je 
seveda prva naloga, da ga 
vzporedno z vsemi ostalimi 
rešujemo, da dejansko sprej
memo takšne samoupravne 
sporazume, pravilnike to do
govore, ki bodo vzpodbudno 
vplivali to vzbudili interes pri 
vseh strokovnjakih in pri sle
hernem članu delovne skup
nosti. Da bo delitev osebnih 
dohodkov dejanski odraz de
litve po delu to da bo stimu
liral prizadevnost to delo ter 
da bomo odpravili vse tiste 
destimulativne oblike nagra
jevanja, ki negativno vpliva
jo v posameznih TOZD med 
strokovnimi kadri- to mied de
lovnimi ljudmi.

Ko ocenjujemo razvoj sa
moupravnosti, izhajajoč iz se
danje prakse v TOZD to DO, 
ugotavljamo, da je velik» od
prtih vprašanj to problemov, 
ki zahtevajo še več učinkovi
tejšega, političnega dela to 
konkretne odgovornosti ter 
zavesti od steber nega člana 
ZK in člana delovne skup
nosti. Prva to osnovna nalo
ga je, da v smisto ugotovitev 
v analizah in dejanskega sta
nja v podjetju, takoj pristopi
mo k sprejemanju in dopol
njevanju samoupravnih spo
razumov in splošnih aktov za 
javno razpravo to da določi
mo konkretne roke .ter nači
ne postopka za njihov spre
jem.

Ne moremo se zadovoljiti 
le z ugotovitvami, da imamo 
veliko zborov, sestankov, raz
govorov to da je tu vprašanje 
sklepčnosti to udeležbe delov
nih ljudi v razpravah, kadar 
se oblikujejo' predlogi in do
polnitve. Če je slab uspeh je 
tu prav tako skupna odgovor
nost. Prvo od strani predlaga
teljev, t.j'. vodilnih, vodstvenih



in strokovnih delavcev, na 
drugi strani pa vseh politič
nih dejavnikov od ZK do sin
dikata. Zaito še enkrat po
udarjam, da k oblikovanju in 
sprejemanju samoupravnih 
sporazumov in ostalih samo
upravnih aktov, pristopimo 
načrtno, konkretno terminsko 
določimo tudi čas razprav in

sprejema, posebej pa nosilce 
odgovornosti na strokovnem, 
samoupravnem in političnem 
področju,

V zadnjem času smo naše 
delovne ljudi tako nasitili s 
posameznimi samoupravnimi 
sporazumi in družbenimi do
govori, da se je zelo površno 
razpravljalo in, da je bilo 
vprašanje le kvalitete spreje
manja, ne pa kvalitete. Tu je

problem v tem, da se delovni 
ljudje ne poglabljajo v vse
bino sporazumov in družbenih 
dogovorov, temveč le formal
no glasujejo. Pred nami je 
naloga, da bomo morali tem 
problemov prav tako posve
titi več pozornosti, da bomo 
spreminjali tudi miselnost in 
odnos do samoupravnosti, da 
bomo vzgajali družbeno, so
cialistično zavestne samoup- 
ravljalce, ki bodo znali odlo

čati in sprejemati take samo
upravne sporazume in ostale 
akte, ki bodo dejanski odraz 
nadaljnje samoupravnosti in 
perspektivnega razvoja delov
ne skupnosti.

V moji razpravi sem ome
nil te nekatere probleme in 
mnenja* sveta ZK TGA. Upam', 
da me bodo člani sveta ZK 
dopolnili, posebno pa sekre
tarji OOZK, predstavniki sin
dikata, samoupravnih orga

nov im ostali Udeleženci da
našnjega skupnega sestanka 
vseh članov ZK TGA. Priča
kujemo tudi pomoč in na
svete s strani predstavnikov 
IK CKZKS pri reševanju po
sameznih problemov. Zaključ
ki in predlogi, ki jih bomo 
dairies sprejeli pa morajo biti 
navodilo za bodoče delo in 
odgovornost vseh članov ZK 
ter vseh članov naše delovne 
skupnosti.

ANALIZA STANJA V TOZD GLINICA
A. Medsebojni odnosi in 

politično stanje

Za medij udske odnose lah
ko rečemo, da so v TOZD 
Glinici dobri. To velja za od
nose med delavci kakor tudi 
za odnose med delavci in vod
stvom. Tu in tam sicer pride 
do kakšne ekcesne situacije, 
kar ni treba podcenjevati, pa 
tudi ni dobro, če bi to posplo
ševali. I

Pri vodenju faznih politič-' 
näh akciji imamo uspehe. To 
so najbolj pokazale akcije, 
kot so »Kozjansko«, posojilo 
za ceste itd. Doživljamo tu 
in tam organizirane odpore 
od posameznikov affli kake 
skupine. Temu problemu mo
ramo v bodoče posvetiti več 
pozornosti na vseh nivojih. 
S to problematiko se inten
zivno ukvarjajo družbeno-po- 
litične organizacije in vodst
vo TOZD. Kljub temu, da so 
to prostovoljne akcije, ne mo
remo mimo dejstva, da zme

TOZD Aluminij zaposluje 
560 ljudi. Končni proizvod na 
trgu je aluminij, anodna ma
sa im livarske zlitine. Je za
ključena celota in vsebuje na
slednje delovne procese:

— elektroliza A 
B- elektroliza B
— livarna
— anodna masa
— energetika
— skupina za tekoče vzdrže

vanje
— vodstvo.

V TOZD so organizirani vsi 
odbori im samoupravni organi 
po statutu TOZD im OZD. O- 
cemo o političnem stanju v 
TOZD aluminij sem analiziral 
skozi naslednje točke:
1. zbori- delavcev
2. potek, raznih akcij-
3. samoupravni' akti v TOZD 

in OZD
4. razprava o osnutku zako

na o združenem delu
5. .gospodarjenje in perspekti

va TOZD aluminij

raj isti tovariši akcije ne pod
pirajo. Uspeh pri nas bi bil 
še večji, če bi celotno stanje 
v TGA bilo boljše..

B. Samoupravna organizira
nost in usklajevanje naših 
normativnih aktov z zakonom 
o združenem delu.

Trudimo sie, da v TOZD re
šujemo vso problematiko' v 
dubu naših samoupravnih 
normativnih? aktov. Zavestne 
kršitve teh aktov pri nas ni 
bilo. Vse normativne akte 
smo sprejemali nar podlagi 
priporočil strokovnih služb, 
v globokem, prepričanju, da 
so vsklajeni z zakoni, in usta
vo. Resničen problem pred
stavljajo zbori delovnih lju
di. Ugotovitev je, da so za 
oboli 80 odstotkov materije, 
ki se na njih obravnava ne
zainteresirani. Tudi gradivo 
večini ni' dostopno. Na zbore, 
kljub temu, da sp. v delovnem 
času spravimo komaj 50 od
stotkov delavcev. Tu moramo

6. zaključek

1. Zbori delavcev:
Na zborih delavcev ste v 

večini pojavlja problem 
sklepčnosti, bar je posledica 
nezainteresiranosti delavcev 
im problem samega delovnega 
procesa (delavec ne more' za
pustiti delovnega miesita). Ne
zainteresiranost se pojavlja 
predvsem zaradi slabe struk
ture ljudi, ki so zaposleni v 
naših delili delovnega proce
sa (polproiejiariait, kateri gle
da samoupravo siamo skozi 
denar iter manjšine katera Je  
proti samoupravnim nače
lom), kar p.a ne velja za ce
loto. Imamo veliko delavcev, 
ki so pripravljeni delati v sa
moupravnih organih, v sindi
katu, mladini in ZK, vendar 
se izgovarjajo na prenizko 
stopnjo izobrazbe (ziposlenih 
je precej NKV in PKV delav
cev). Kritika je tudi na preveč 
strokovno in obširno razlože
nih in pripravljenih raznih 
samoupravnih aktih, sporazu
mih in družbenih dogovorih. 
Predvsem je dosti kritike na 
samoupravne sporazume SIS, 
da so preobširni in predragi 
(primanjkuje tudi čas _za štu
dij materiala — v večini pri
haja material en dan pred

nekaj menjati. To ‘kar sedaj 
vse pošiljamo na zbore, tja 
ne spada.

Kljub temu, da imamo, do
sti pravilnikov in samouprav
nih sporazumov. sprejetih v 
TOZD in TGA nam, to malo 
pomaga, če nimamo »dobre
ga« pravilnika o ustvarjiamju 
in: delitvi' dohodka. Sindikat 
in vodstvo zmeraj predlagata 
to akcijo zavedajoč se težav, 
ki jih bomo pril tem. im èli. 
Smatram, da tega ne more
mo predlagati v nedogled.

Kar se tiče.1 TOZD in zako
na o združenem delu ..sniatra- 
mo, da je najbolje, da se o 
tem izjasnijo delovni ljudje 
iz' neposredne proizvodnje.
Akcijo okrog čimvečjega šte
vila TOZD vodijo ponavadi 
tisti, ki se borijo za čim več 
»nedelovnih«, dobro plačanih 
delovnih mest. Dejstvo je, da 
smo v TGA ustavili^ zaposlo
vanje nove' delovne sile/ Če

skupščino, ali pa celo. na sami 
seji, zato so kupščine samo 
formalnega značaja).

2. Potek raznih akcij v 
TOZD (zbiranje denarnih 
sredstev — solidarnost, refe
rendumi, razna posojila, pod
pis sporazumov in združeva
nje sredstev)

Vse akcije, ki se bodo raz
pravljale in potrjevale na zbo
rih volivcev delavnih ljudi, 
prej.; obravnavamo na sindi
kalnih skupinah (imamo jih 
19) ter delavcu razložimo po
men im važnost akcije, talko, 
da so ljudje seznanjeni za
kaj. rio kam' so namenjena 
sredstva, katero so širšega 
družbenega pomena (posojilo 
za ceste, šolski prostor, vodo
vod, kritje izgub ...) Na de
lovni 'skupini prevelikih prob
lemov do solidarnostnih akcij 
in dajanja denarnih sredstev, 
ker skupina šteje 10 do 20 
ljudi, / toda ko se zbere na 
zboru delovnih ljudi 100 do 
150 delavcev, je stanje popol
noma drugačno, kajti takrat 
so v večini in ne upoštevajo 
širšega družbenega interesa, 
ampak predvsem svoje oseb
ne in liasitne interese. Če na
pravim zaključek o poteku 
akcij., nam v večini uspejo, 
toda z velikim naporom in

borno šiit v novo kampanjo o- 
krog TOZD borno verjetno 
imeli novo zaposlenih okoli 
50 ljudi, kot tudi novo oce
njena določena delovna me
sta z več pik. Še enkrat pov- 
darjarno, da TOZD ne more 
biti želja posameznikov, tem
več želja delavcev, ki bodo vi
deli. s. formiranjem. TOZD tudi 
svoj .osebni im širši družbeni 
pomen.

C. Gospodarjenje in plani
ranje

O tem je dosedaj bilo dosti 
napisanega pa tudi od stro
kovnih služb je ta problema
tika pripravljena. Kljub temu 
bomo v nekaj besedah spre
govorili tudi o tem. Na pod
ročju gospodarjenja smo do
segli odlične rezultate, ki so 
vredni vse pohvale. Če v 2 
letih nekdo zniža materialne 
stroške za okoli 1,5 stare mi- 
1 i j a rde^miislim', da je vse po
vedano. Na pianu dolgoroč

V
angažiranostjo članov ZK, 
sindikata, vodilnih in vodstve
nih delavcev ter strokovnih 
služb.

3. Samoupravni akti v TOZD 
in OZD

Vsi samoupravni akti v 
TOZD Aluminij1, kateri1 so ve
ljavni', so usklajeni s samo
upravnimi akti OZD, kajti, pri- 
pripravlja jdh pravna služba 
(upoštevajoč pripombe delov
nih ljudi na samoupravne ak
te) in daje razna pojasnila in 
obrazložitve. Vsi akti v TOZD 
aluminij še niso usklajeni z 
osnutkom zakona o združe
nem delu, kajti ta analiza je 
sedaj, v teku. V naših samo
upravnih aktih nam predvsem 
manjka ustavno načelo, da 
naj bo delavec plačan po stor
jenem delu, ne pa po preži
vetih osmih urah v TOZD in 
OZD.

4. Razprava o osnutku za
kona v združenem delu

Delovni ljudje v TOZD alu
minij sp. povečini že seznanje
ni z zakonom, vendar še jav
na; razprava, ni v teku, ker še 
nismo končali z delom in pri
merjanjem naših samouprav
nih aktov z osnutkom zakona.

nega razvoja smo malo nare
dili.. Do pred kratkim se teh
nološka (druge službe za to 
nimamo) ni bavila z razvojem 
TOZD. Sedaj na tem bolj or
ganizirano delamo. Tu sta dve 
smeri razvoja:
a) razvoj, ki bazira na obsto

ječi industriji
b) uvajanje čisto nove proiz- 
., vodnjte.
Varianta pod a) je dejan

sko ’ neaktualna zaradi dišilo- 
kacije tovarne:- glede na stroš
ke transporta surovin.

Varianta pod b) je, bolj. za- 
nimiva in tu že imamo kon
kretne predloge in, plane.

Predstavniki družb, po
litičnih organizacij in 
vodstva TOZD tovarne 
glinice
Sekretar OÖZK 
TOZD Glinica 

■ Raden ko Sa.'emovič

Vsi' izvoljeni delegati v samo
upravne organe, komisije, od1- 
bore, člani ZK, sindkata, vo
dilni in vodstveni delavci so 
se .seznanili' z osnutkom zako
na o združenem delu na. raz
nih seminarjih ih predava
njih. . Predvidevamo da se bo 
javna razprava o osnutku za
kona po delovnih ljudeh pri
čela v drugi polovici julija.

5. Gospodarjenje in per
spektiva v TOZD Aluminij

Gospodarjenje naše TOZD 
je razvidno iz zaključnega ra
čuna, kateri je pokazal, da 
smo dobro gospodarili’‘f  ih 
vestno izpolnjevali stabiliza
cijski program ter poslovno 
leto zaključili s pozitivnim u- 
spehom. Perspektiva ' naše 
TOZD je razvidna iz srednje
ročnega programa do leta 
1980. V programu je predvi
deno povečanje proizvodnje 
aluminija na 70 000 ton. Glav
ne smernice srednjeročnega 
programa so:
1. Slediti potrebam po pri

marnem aluminiju v SRS
2. Rekonstruirati elektrolizo 

A
3. Racionalno uporabljati su- 

(Nadaljevanje na 8. strani)

OCENA POLITIČNEGA STANJA 
TOZD ALUMINIJ



rovine in energijo ■
4. Prehodi na višjo stopnjo 

predelave aluminija,
5. Povečati produktivnost de

la,
6. Izboljšati pogoje za delo,
7. Skrbeti za zdravstveno var

stvo delavcev in varstvo o- 
kolja.
V srednjeročnem programu 

je premalo obdelano samoup
ravno organiziranje delavcev 
in kadrovska politika. Sred
njeročni plan razvoja je ve
zati na dobavo električne e- 
nergije in surovin (cena os
novnih surovin je visoka) ter 
na velika finančna sredstva, 
•katera pa TOZD ne more sa
ma zbrati, ampak bo nujno 
potrebno najeti bančne in 
mednarodne kredite.

Člani OOZKS TOZD alumi
nij ugotavljamo, da je poli
tično stanje v TOZD aluminij 
celo kritično in pereče. Po
vod za takšno stanje dajejo 
predvsem neurejeni, odnosi v 
sami TOZD, med TOZD in 
OZD. V naši TOZD nam manj
ka pravilnik o delitvi osebnih 
dohodkov (bil je že dvakrat

v obravnavi, toda vedno ne
uspešen v drugi TOZD), da bi 
resnično lahko delavci uprav
ljali s, tistimi sredstvi, ki jih 
ustvarjamo. Manjka nam si
stematizacije delovnih mest 
(narejena je bila leta 1965), 
manjka nam pravilnik o sti
mulativnem nagrajevanju 
(plačilo po vloženem delu — 
lenuh in priden delavec do
bita za isto delo različen o- 
sebni dohodek). Delavcu so 
zaradi pomanjkanja izobraz
be odteguje preveliko število 
točk. Delavec, kateri dela v 
elektrolizi je premalo zdrav
stveno zaščiten, premalo pla
čan na pogoje dela, kajti po
goji dela so zelo težki in sko
raj nevzdržni za mladega in 
zdravega delavca (spomnimo 
se na govor tov. Mike Špilj- 
ka: »Nimate pravice proizva
jati delovnih invalidov«). Iz 
vseh teh pomanjkljivosti so 
razvidni vzroki, zakaj takšno 
nezadovoljstvo delavca, da bi 
bil produktivnejši, da bi gojil 
večjo delovno disciplino, to
varištvo in večjo odgovornost 
do družbenih sredstev.

Sekretar OOZKS 
TOZD Aluminij : 
Franc Vreže, ml. Skladišče

OCENA SAMOUPRAVNIH ODNOSOV V 
ZDRUŽENEM DELU - TOZD VZDRŽEVANJE

Za nami je v glavnem prvi 
del javne razprave o osnutku 
zakona o združenem delti.

Glavni' namen prvega dela 
javne razprave pa je bil v u- 
sposobitvi razlagalcev. Naloga 
vseh teh je, da skupno z vod
stvi1 osnovnih organizacij sin
dikata po temeljnih organi
zacijah združenega dela orga
nizirajo javne razprave.

To pa dejansko pomeni 
drugi najpomembnejši del 
javne razprave, zato ne more 
biti ta del končan tako kot 
ponekod mislijo, da bodo skli
cali' zbor delovnih ljudi v 
TOZD, razlagalec bo svoje po
vedal, delavci bodo postavili 
nekaj vprašanji ni naloga ho 
izpeljana.

Zelo odgovorno se je treba 
zavedati, da osnutek zakona 
razvija in dopolnjuje ustavne.

določbe o delavcih in delov
nih ljudeh v tej zvezi, da z 
uveljavitvijo samoupravnih 
odnosov in njihovih oblik od
stranjujemo vse kar ovira, da 
bi delavec dejansko odločal o 
dohodku in o vseh bistvenih 
vprašanjih svojega in druž
benega razvoja. Prav zato je 
izredno pomembna naj večja 
neposredna aktivna udeležba 
samih delavcev in delovnih 
ljudi v združenem delu. Na
men tega najpomembnejšega 
dela javne razprave je tudi, 
da v neposredni praksi preve
rimo, ali rešitve, ki jih ponu
ja osnutek zakona o združe
nem delu, ustrezajo vsej raz
ličnosti dohodkovnih razme
rij.

Do zdaj' ni bilo mogoče or
ganizirati široke javne raz
prave, ker smo čakali na ana

lizo samoupravnih aktov v 
primerjavi z osnutkom zako
na o združenem delu. Zdaj so 
te analize pred nami in bo
mo skupaj' s sindikatom za
čeli drugi oziroma najvažnej
ši dei razprave.

Kljub pomembnosti osnut
ka zakona o združenem delu 
ugotavljamo, neodgovorno ob
našanje posameznikov prav 
tistih, kateri bi v sedanjem 
času morali dati vse od sebe, 
v nadaljnjem poteku obrazla- 
ge tega zakona.

Mnenja smo, da posamezni 
člani ZK pozabljajo, da če že
lijo dokazati avandgardno 
vlogo ZK, morajo Vedno biti v 
prvih vrstah za družbo korist
ne akcije.

Družb, pol, organizacije v 
TOZD Vzdrževanje kot nosil
ci vseh akcij sodelujejo zado

voljivo, ker se člani teh orga
nizacij zavedajo pomembnosti 
in družbene odgovornosti za 
svoje delo. Dodati je treba, 
da zopet nekateri posamezniki 
ne dajo vse od sebe z izgo
vorom, da so preobremenjeni.

Ko pa govorimo o stabiliza
cijskem programu, ne more
mo se izraziti pohvalno.

Vemo, da je stabilizacijski 
program- del letnega plana, 
toda pol leta gre skoz, mi pa 
nimamo izdelanega stabiliza
cijskega programa. Vprašamo 
se, kje je odgovornost delav
cev, ki so zadolženi za izde
lavo stabilizacijskih ukrepov.

Kadrovska zasedba v po
slovnih organih TOZD Vzdr
ževanje ni zadovoljiva, niti po 
strokovni' pa tudi po politič
ni strani. Zadovoljivo stro
kovno izobrazbo ima 45% vo

dilnih in vodstvenih delavcev, 
članov ZK v vodilni strukturi 
pa je samo 33%.

Vključevanje vodilnih de
lavcev v članstvo' ZK je vpraš
ljivo z ozirom na to, da so 
razen dveh vsi prekoračili' šti
rideseto leto.

Organizacija ZK smatra, da 
takšno stanje v določenih ak
cijah povzroča neenotnost sta
lišč in so. temu primerni od
zivi članov kolektiva na do
ločene akcije.

Zasedba v DPO in samoup
ravnih organih je zadovoljiva 
s stališča kvalifikacijske 
strukture, prav tako s poli
tičnega stališča, ker sta pri 
kadrovanju aktivno sodelova
la ZK in 00S TOZD.

Sekretar OO ZK 
TOZD Vzdrževanje 

Franjo Majačič

OCENA SAMOUPRAVNIH ODNOSOV V 
ZDRUŽENEM DELU - TOZD PROMET

Javno razpravo o osnutku 
zakona o združenem delu so 
naše družbeno-poldtične orga
nizacije že pričele. Organizi
ran je bili seminar pod vodst
vom- sindikata za vse na novo 
izvoljene člane samoupravnih 
organov in vodstev družbeno
političnih organizacij. Osred
nja tema seminarja je bil os
nutek zakona o združenem 
delu. Seminarja se je udeleži
la dobra tretjina zaposlenih v 
TOZD in s tem smo dosegli 
zelo dober uspeh, saj smo 
uspeli preko teh slušateljev 
informirati o osnutku zakona- 
večino zaposlenih v TOZD.

Široke javne razprave pa še 
nismo organizirali v TOZD 
po sindikalnih skupinah, ker 
smo čakali na potrebno ana
lizo in oceno samoupravnih 
aktov v primerjavi z novim 
zakonom. Te analize so go
tove in z njimi bomo sezna
njali preko sindikalnih sestan
kov vse zaposlene v TOZD. 
Vodstvo 0 0  ZK je mnenja, da 
takšna akcija skupaj s sindi
katom lahko najučinkoviteje 
seznani' slehernega zaposlene
ga.

Samoupravni akti v TOZD 
Promet so enako kot v ostalih 
TOZD izdelani in bo po spre

jetju zakona potrebno čim 
hitreje uskladiti na osnovi že 
izdelanih analiz vse samoup
ravne akte z novim zakonom.

Stabilizacijski program 
TOZD je izdelan že v začet
ku leta in sprejet, vendar pa 
je realizacija v odvisnosti od 
stabilizacijskih programov o- 
stalih TOZD. TOZD Promet 
mora svoj program, z ozirom 
na svojo dejavnost, sproti 
usklajevati vse svoje progra
me s programi' proizvodnih 
TOZD. Edino tako je mogoče 
doseči večji skupni uspeh.

00  ZK ocenjuje kadrov
sko zasedbo in kadrovsko po
litiko kot uspešno v vseh or
ganih samoupravljanja TOZD 
kot tudi zasedbo delovnih 
mest vodilnih in vodstvenih 
delavcev. Sodelovanje na 
skupnih sestankih ZK in vod
stva sindikata po vprašanju 
kadrovske politike v našem 
TOZD ocenjujemo kot uspeš
no.

Zelo težko je ocenjevati u- 
spešnost gospodarjenja naše
ga TOZD. Smo uslužnos-tna 
TOZD, ki mora svoje piane 
vedno in povsod podrejati in 
usklajevati s proizvodnimi



Komisija, idi je bila imeno
vana s strani vodstva družb, 
pol. organizacij delovne skup
nosti Skupnih služb je v svoji 
analizi načela nekatera vpra
šanja, zar katere meni, da bi 
bilo nujno o teh razpravljati 
na problemski konferenci. Os
novna organizacija o navede
nih vprašanjih še ni razprav
ljala, bo pa sklican sestanek 
članstva takoj, kp bo osnovni 
organizaciji na voljo izvleček 
zapisnika te konference, ozi
roma ,ko nam bodo dostav
ljeni zaključki te konference. 
Naša analiza — ocena in za
ključki te konference pa nam 
bodo služili kot navodila za 
bodoče delo.

voja v okviru OZD in SOZD 
ter vključiti v razvojni plan 
vse tiste, ki so odjemalci' na
šega finalnega proizvoda. 
Predvsem je potrebno kon
kretizirati razvojno politiko s 
konkretnimi akcijami in po
sebno zadolžitvijo našega 
strokovnega kadra. V podjet
ju naj ne bi bilo strokovnja
ka, ki ne bi vedel čemu je 
potrebna njegova prisotnost 
v tovarni.

Strokovni kader — posa
mezno in službe — naj bi o 
svojem delu na področju raz
voja TGA poročal samouprav

ti le posvetovalni organ glav
nega direktorja brez vsake 
odgovornosti za sprejete skle
pe, stališča in predloge. Vo
dilni in vodstveni organ se 
mora zavedati svoje odgovor
nosti pri izoblikovanju odno
sov med TOZD, kar pri nas. ni 
slučaj..

Kadri
Predvsem konkretizirati 

kadrovsko politiko, upošteva
joč razvoj po TOZD in OZD. 
Kadrovska politika mora biti 
dolgoročna1 in v smislu orga
niziranosti in potrebe služb 
po TOZD in OZD.

(Nadaljevanje z 8. strani)
TOZD in upoštevati njihove* 
potrebe kar seveda ne daje 
neke večje možnosti za širje
nje lastne proizvodnje, razen 
vzdrževanja lastnih strojev in 
naprav. Izdelati neke zaključ
ke in nakazati smeri nadalj
njega razvoja je možno v na
šem TOZD le skupno z osta
limi TOZD v OZD.

Ocena organiziranosti in u- 
spešnosti delovanja družbeno
političnih organizacij sindika
ta, ZK, mladine in drugih je 
zadovoljiva.

Preko sindikalnih skupin, ki

glede na uspešnost poslovanja 
TOZD in OZD kot celoti ter 
pomembnost sožitja v kolek
tivu.

Dokončno je treba resno 
pristopiti k reševanju stimu
lacijskega pravilnika z izrec
ni mpovdarkom na produk
tivnosti dela, skrbi na pri
hrankih in uspešnosti poslo
vanja OZD in TOZD.

Zaključek:

Ocena o organizaciji raz
prave o osnutku zakona o 
združenem delu.

Menimo, da je zasnova raz
prave o osnutku zakona o 
združenem delu pravilno po
stavljena., čeprav je treba pri
pomniti, da smo z razpravo 
nekoliko v zamudi. Predlaga
mo, da se pri organizaciji raz
prave ne gleda na čas, ki bo 
potreben za obdelavo osnut
ka, pač pa na kvaliteto po
daje celotnega gradiva v ta
ki obliki, ki bo dostopna in 
razumljiva slehernemu članu 
kolektiva. Posebej' bo treba 
voditi računa o primerjalnih 
analizah naših samoupravnih 
aktov in zakona.

Samoupravna organiziranost
Nujno bo, čeprav se na tem 

veliko dela, da se našemu sa
moupravljanju posveti veliko 
več pozornosti. Če bi upošte
vali dejstvo, da je naša naj
bolj demokratična oblika u- 
pravljianja — zbori delovnih 
ljudi — na zelo nizkem ni
voju in da prav tukaj ni u- 
spešnfega dela, potem mirne 
vesti lahko ugotovimo, da pri 
samoupravljanju nismo prišli 
daleč. Lahko, je organizirati 
samoupravljanje delavskega 
sveta, ki šteje deset ali tride
set članov, organizirati amos- 
upravljanje vseh delovnih lju
di, kot osnovo samouprave, 
pa je težko in se prav v tem 
kaže našla slabost.

V našem kolektivu ni tež- 
koi ugotoviti1, da so. dohodkov
ni odnosi postavljeni na ne
realno. osnova ih da so faktor, 
ki razdružuje našo OZD na
mesto da bi ti združevali 
skupne interese. Zlasti je nuj
no začeti delati na realnih 
tržnih odnosih znotraj kolek
tiva in notranji — interni 
ceni — posvetiti vso pozor
nost. To je kamen spotike in 
dokler ta  zadeva ne bo reše
na’, ni pričakovati nujno po
trebnega sožitja. Vsaki TOZD 
je v interni ceni nujno zago
toviti tako akumulacijo, ki’ o- 
mogoča razširjeno reproduk
cijo.

Razvoj TGA
V razvojni politiki zagotovi

ti možnost dolgoročnega raz

nim organom ali posebno za
to imenovanim odborom ali 
komisijam. Te komisije pa 
naj bi posredovale samoup
ravnim. organom utemeljene 
predloge v nadaljnji postopek 
s čimprejšnjo realizacijo. 
Srednjeročnemu razvoju 
SOZD, ki je upoštevan v raz
vojni' politiki SRS prav tako 
posvetiti resno delo..

Odnosi
V OZD je potrebno ukreniti 

vse potrebno, da bi se zave
dali obstoja OZD kot celote 
z osnovno pravico TOZD in 
polno zavestjo solidarnosti 
pri skupnih akcijah. Odnosi v 
vrstah vodilnega kadra mora
jo biti. tovariški' z edinim ci
ljem. skupnega dela za dobro
bit OZD kot celote. Vodilni 
kader mora pravočasno ukre
pati izven meja svoje TOZD 
z dobronamernimi nasveti, če 
je to potrebno, in koristno. 
Kolegijski organ ne more bi

PrecLLagamo, da se koncen
trira kader kjerkoli je to 
možno ih v TOZD imeli le 
nujno potreben tehnični ka
der za vodenje tehnološkega 
postopka.

Pri kadrovskem vprašanju 
posvetiti posebno pozornost 
moralnopolitični, kvalifikacij i 
in zavesti vsakega, ki ima 
možnost izoblikovati mnenje 
delavcev.

Osebni dohodki
Predlagamo, da se takoj iz

dela nov sporazum o delitvi 
osebnih dohodkov. Predvsem 
je razčistiti zadevo odbitnih 
postavk im v zvezi s tem tudi 
vprašanje industrijskega de
lavca na delovnih mestih, 
kjer konkretna' kvalifikacija 
ni-m povdarkom na produk- 
marni odnos do tega vpraša
nja je izoblikoval nezdrave 
odnose v kolektivu in tako 
miselnost, ki meji na paroli 
»vzami kar se da več,« ne

Menimo, da je stanje na 
področju gospodarjenja v na
šem. k°lektivu zaskrbljujoče. 
Posamezniki iz vrst vodilnega 
in vodstvenega kadra se na- 
pram temu vprašanju obnaša
jo popolnoma neprizadeto, ne 
zavedajo se svoje moralne pa 
tudi materialne odgovornosti 
pred kolektivom, družbo in 
dogodki v prihodnjih dneh. 
Zanemarjena je perspektiva 
naše OZD z zamujenimi roki 
in možnostmi za boljše poslo
vanje im nadaljnji razvoj..

Temeljnim organizacijam 
združenega dela, M so glede 
samoupravnosti še v povojih, 
morajo DPO posvetiti vso po
zornost in še bolj intenzivno 
delati na tem, da bi se TOZD 
zavedali svojega obstoja in 
vloge.

Usmeriti napore DPO v to, 
da bi zaživela SOZD v korist 
obeh delovnih kolektivov.

Predlagamo, da se na skup
nem sestanku izobliku jejo za-

so tudi v statutu TOZD jasno 
napisane, je edino možno u- 
spešno delovanje vseh napred
nih sil v TOZD, predvsem pa 
je mogoče pravočasno in u- 
činkovito informiranje zapo
slenih v TOZD.

Teh Oblik se je treba še 
bolj kot doslej posluževati. 
Samo pravočasno in pravilno 
informiran delavec samoup- 
ravijalec lahko sledi razvoju 
družbenih odnosov, se v njih 
najde in deluje.

Sekretar 00  ZK 
TOZD Promet 

Konrad Posavec

ključki, ki se naj vključijo v 
vsesplošno dejavnost in življe
nje kolektiva.

Sekretar 00  ZK 
Ivan Mazera

Tem poročilom, v katerih je 
zajeta naša celotna dejavnost 
(gospodarjenja, samouprave 

in družb. pol. dejavnost) je 
sledila obširna in konkretna 
razprava.

Član CK ZKS tov. Lozje Er
bežnik meni: »... da so vodil
ni in družbeni delavci zelo 
odgovorno vzeli razpravo o 
zakonu o združenem delu, ne
katere stvari pa je treba še 
na nek drug način obravna
vati ...«

Ugotavlja, da je oblika in
formiranja v našem kolekti
vu slaba. V nadaljevanju je 
dejal:

»Danes se postavlja vpraša
nje, če ni- delavec na enosta
ven način, ki' je njemu razum
ljiv - t  informiran ali so lah
ko potemi delavci oblast. Ali 
potem more odločati tisti, ki 
razume in je pravilno infor
miran. Zato je prvo, da raz
mislite, ali je način informi
ranja tak, da ga delavci ra
zumejo ali pa ga večina ne 
razume. Za letni načrt razvo
ja pa delavca zanima kakšen 
je dohodek, celotni dohodek 
in podjetniška akumulacija. 
Jaz nisem nikjer zasledil šte
vilke, kakšna je podjetniška 
akumulacija, kakšen je osta
nek dohodka.

Zavzemamo se za sistem, da 
imamo v družbi nek doho
dek, večji standard, To je cilj 
socializma in samoupravlja
nja, ki ga ta zakon o združe
nem delu omenja, zato bi vsi 
mi. s tem znanjem morali pri
spevati. k temu. Zato predla
gam, da to ni zaključna raz
prava, ampak je to druga fa
za razprave o zakonu o zdru
ženem delu, prva je teoretič
no spoznavanje kaj je bistvo 
zakona o združenem delu in 
na osnovi teh idej ocene, to 
je druga faza, tretja faza pa 
naj bi bila ta, da se vsa ta 
vprašanja, ki so’ bila obravna
vana na tem političnem akti
vu samokritično obravnavajo 
na (.osnovnih organizacijah, 
kjer se sprejmejo zaključki 
ter sestavi, lista problemov in 
prioritetni red reševanja le- 
(Nadaljevanje na 10. strani)



teh v določenih rokih. V zve
zi s sredstvi, s katerimi up
ravljate, bi postavil- naslednja 
vprašanja, ki si jih naj vsak 
komunist — samoupravljalec 
postavi: ali res dosegamo ti
sto efektivnost pri delu, ki bi 
dajala več, ker naše delo ust
varja dohodek podjetja in za
torej naš dohodek, kakšne 
imamo možnosti pri upravLj-a» 
nju in pri poslovanju v TOZD 
in OZD. Če. te možnosti ni, 
potem odloča namesto vas — 
nekdo drugi, pa čeprav je 
pošten komunist ali dober 
gospodar, ne ve za vaše mne
nje. Naslednje vprašanje - je 
možnost odločanja o razvoju 
in o cilju vašega razvoja. Vi 
boste lahko odločali o razvo
ju, če boste vedeli kakšen bo 
cilj razvoja. Pri tem morate 
upoštevati ali je res upošte
vano načelo racionalnosti in 
ekonomičnosti, ki ga poznajo 
povsod po svetu. Zgolj- govo
riti o teh načelih ni nič. Ta 
načela bi morali upoštevati 
strokovnjaki pri planiranju 
razvoja. Ne -smemo zameriti 
strokovnjakom in jih kar na
prej kritizirati, če se jim za 
kak procent plan ponesreči'. 
Iz analize je bilo slišati za 
problemé nekaterih ljudi v 
podjetju oz. probleme na -ka
tere v podjetju ne morejo 
vplivati: sistemski problemi s 
področja cen, davkov, carin, 
ter kreditiranja. Mislim, da je 
to nekaj- problemov, ki jih je 
treba rešiti. Te stvari bi se 
dale rešiti. Nekaj z zakonom 
o združenem delu, Vendar so 
take narave, da jih moramo 
mi sami rešiti. Ali imate vred
nostno analizo, sistem nagraje
vanja po delu, ali je dovolj 
nagrajen- tisti delavec, ki bolj
še dela s stroji in ali je do
volj nagrajevan tisti delavec, 
ki prihrani v podjetju 100 mi
lijonov? To je zelo važno, 
dajmo to bolje urediti. Kajti 
smo dežela, ki ima v svetu 
najmanj izkoriščene umske 
sposobnosti delavca.

Čeprav vemo, da samoup
ravni sistem sprošča fizične 
in ums-pe sposobnosti, imamo 
pa najmanj inovacij — torej 
tu nekaj ni v redu. Vsekakor 
imamo premalo inovatorjev. 
Tu je prav, da se čutimo od
govorne za nastajanje dohod
ka zlasti na varčevanju ma
terialnih stroškov. Ugotoviti 
je treba ali stroj dela dovolj

ali ne. Mi nimamo pri tem 
sistemu nagrajevanja dovolj 
urejenega nagrajevanja- za ti
ste, ki bolj delajo in dobro 
gospodarijo z materiali . in
stroji. Te stvari je potrebno 
analizirati in ugotoviti v čem 
je problem. Glede izgube za
radi nizkih cen je treba stva
ri reševati po samoupravni 
poti preko delegatov, ki jih 
imate v vseh SIS in družbeno
političnih forumih na vseh 
nivojih. Te stvari je potrebno 
analizirati, jih vsklajevati s 
partnerji1, jih dokazovat in 
skupaj z njimi nastopati pri 
uveljavljanju sistemske eko
nomske politike cen. Pri vsem
tem je treba uporabiti dolo
čeno metodo s partnerji, z
dobro voljo se marsikaj ure
di. Enako je z odnosi IMPOL, 
kjer je potrebno več dobre 
volje. Če pa bodo prevladova
li osebni odnosi, potem, bo
ste ostali pri starem. Te stva
ri se doma dogovorite, kje je 
kdo nediscipliniran, ali v 
IMPOLU ali pri vas. Pokli
čite jih na odgovornost, pa 
ne glede, če gre tu za vodilne 
delavce ali nevodiln-e.

: Področje delovnih razmerij, 
ali je tu  vse v redu? V anali- 
z ije napisano, da vaši spora
zumi niso v skladu z zakoni 
'in ustavo. Postavlja se vpra
šanje, zakaj- se niso izvajali. 
Naloga vseh d-ružbeno-politič- 
nih organizacij je, da te stva
ri raziščejo in na njih opozo
rijo. Ena od zadev, o katerih 
morate resno razpravljati, je 
da imate v podjetju veliko 
poklicnih obolenj (Dolinar ga 
popravi in povedal, da je go
vora o delovnih invalidih, ki 
jih je nekaj čez 100, poklic
nih obolenj pa -trenutno ni). 
Znano mi je, da imate inže
nirje varstva pri delu in dru
ge ljudi, ki ta problem ureja
jo-

Torej naj bo eden od ci
ljev srednjeročnega- plana —• 
izboljšanje pogojev dela, u- 
poštevati pa je tudi treba 
dobro organiziranost dela.

Glede osebnih dohodkov da
jem sugestijo ... osebni do
hodki so problem celega sve
ta, pri čemer pa imamo mi 
to prednost, da se za njih sa
mi dogovarjamo v okviru sa
moupravnih sporazumov. Jaz 
bi tu povedal en pregovor, 
ki ga imajo Bosanci: »Nije 
mi krivo, da imam malo, kri
vo mi je, da imam krivi deo.«

Jaz sem postal pozoren na 
tisti del vašib analiz, ki' go
vore o tem, da v tolikem- in 
tolikem- času niso biM sprejeti 
samoupravni sporazumi v

zvezi s sistemizacijo delovnih 
mest in o nagrajevanju.«

Razpravi tov. Erbežnika- so 
sledile razprave prisotnih, ki 
jih smiselno zaokrožujemo in 
podajamo v skrajšani obliki:

VLADO PETERNEL:

»Pri nas se dogaja, da stro
kovni kolegij sprejme skle
pe, ki j-ib morajo potem- po
trjevati samoupravni organi 
in se zgodi, da jih ne potrdi
jo. V obratnem primeru, pa 
samoupravni organi spreje
majo sklepe, s katerimi se 
strokovni kolegij ne strinja. 
Zato smatramo, da bo treba 
v bodoče strokovnemu kolegi
ju točno določiti njegove pra
vice, ker v nasprotnem prime
ru bo prihajalo do enakih ne
soglasij med samoupravnimi 
organi in strokovnim kolegi
jem kot sem to že povedai.«

VOJTEH RAJHER:

»Poizkušali bi odgovoriti' na 
tisti dèli vprašanj v zvezi z 
izvajanjem srednjeročnih pro
gramov razvojne koncepcije 
za našo TOZD. Lahko zago
tovim-, da se razvojni -koncept 
in tehnološki program TOZD 
odvija v okviru dinamike, ki 
je bila- določena s programom 
do leta ly«2. Mi imamo- v pro
gramu definirano kvartalno 
dinamiko poteisa akcij -in za
enkrat se ti projekti, ki jiii 
je množica, odvijajo v okvi
ru dinamike planov, ki s-o. 
Razumljivo pa je, da je v 
programu dosti projektov za 
investiranje o katerih se bo
mo pogovarjali v drugi polo
vici letošnjega leta. Tako jaz 
ne vidim nooenih razmakov 
v realizaciji programov.«

DIMCE STOJČEVSKI:
»Vprašanja, ki so bila da

nes iznešena, so bila namenje
na predvsem komunistom v 
vaši delovni organizaciji. Do
govorili smo se, da je to pro
blemska konferenca, na ka
teri so bo pokazalo, kakšna 
je problematika, ki jo bo 
treba temeljito raziskati znot
raj- ZK in drugih DPO. Reči- 
moram, da to ni ne prvič in 
verjetno -tudi ne zadnjič, da 
problemske stvari v Kidriče
vem niste obravnavali v ba
zi. To je vedno prisotno, ven
dar samo v formalnih razpra
vah v tem smislu, da je nek
do kritiziral in vodstvena 
struktura je govorila. To ni 
prav. Tu se je stvar ustavila 
in nihče ni organiziral oblike 
razprave navzdol z ljudmi. 
Ugotavljam, da smo pri spre
jemanju delavcev v ZK še 
vedno preslabi, tako v obči
ni kot pri vas. Tu moramo 
nekaj več storiti1, pa tudi to, 
da je potrebno iz OOZK ne
kaj izločiti-. Vodstveni struk
turi je potrebno zaupati, jo 
znati pritegniti k sodelovanju 
za skupno planiranje in na
črtovanje. Tovariši, najlažje 
je kritizirati vodstvene struk
ture, kaj pa smo mi prispeva
li k temu? Ali smo dovolj 
prispevali, da bi samouprav

na organiziranost stekla dru
gače kot je? Predlagal bi, da 
se sklepi in zaključki današ
njega sestanka rešujejo v sa
moupravnih organih, DPO in 
v TOZD.«

KARL LEVANIČ

je načel' dvoje vprašanj in si
cer: kratki- roki za sprejem 
samoupravnih sporazumov in, 
tolmačenja le-teh v kolektivu 
s strani odgovornih tovarišev 
iz SIS.

FRANC LUKMAN:

»Želel bi pojasniti nekatere 
podatke, navea-ene v materia
lih, ki se tičejo materialnega 
položaja podjetja. Na pripom
bo predhodnega govornika, da 
ni iiz gradiva razvidna aku
mulacija našega podjetja, bi 
povedal, da nas prihodnost 
zelo skrbi glede na situacijo 
v podjetju -in na obveznos-ti 
širše družbe, kot so prispevki 
za SIS, ki opravičeno priča
kujejo sredstva. Skrbi -nas, 
kako bomo to breme v pri
hodnje zmogli, glede na raz
vojni program', ki' je zastav
ljen po današnjih cena in. ali 
bo dohodek naše delovne or
ganizacije res zmogel v bo
dočih letih to breme.

Mi se od sredine leta 1975 
borimo s- težavo, kako popra
viti aluminijsko proizvodnjo, 
saj se cene od 1. 1. 1975 za 
àlumitìij še ' niso spremenile, 
surovine pa so se istočasno 
podražile, prav tako pa tudi 
usluge do višine 60—70 %, ta
ko da1 delovni organizaciji 
zmanjka sape. Mi srno po
slovali pozitivno po zaslugi 
izrednih naporov delavcev za 
stabilizacijo, ki je presegla tri 
milijarde -in izjemne okolišči
ne pri prodaji anodise mase 
in glinice v SZ. Teh izjemnih 
dogodkov v letošnjem letu ni 
pričakovati, delovna organiza
cija se trudi izboljšati- polo
žaj z nadaljevanjem stabili
zacije in racionalizacije ter e- 
konomičnosti gospodarjenja. 
Moram- reči, da je izguba pri 
proizvodnji aluminija od lan
skega prvega polletja vseškoz 
naraščala in znaša v prvih 
petih mesecih letošnjega leta 
enkrat toliko kot celo lansko 
leto. Mi se s težavami borimo 
znotraj- podjetja, pa tudi na
vzven preko delegatov pa ven
dar stvari zelo počasi urejam 
mo. Mis-lim, da bo potrebno 
sistemsko urediti cene suro
vin primarnega aluminija, ki 
je zadnja šansa našega pod
jetja.«

ANTON KOKOL:
»Smatram, da maši' republiš

ki organi le premalo rešuje
jo te stvari' ali pa enostran
sko. Sprejemati je obvezno 
vse obveze do železnic, elek
trogospodarstva, surovinar- 
jev, ki imajo Zelo visoke ce
ne, uvažati pa se ne sme. To
rej, če imaš -kakšen dohodek, 
ga moraš dati najprej drugim 
za pokrivanje izgu-be in širši 
družbi, nam v kolektivu, ki 
pa smo tudi nekaj prihranili, 
da bi lahko izpeljali rekon
strukcijo, pa bomo ostali naj
brž praznih rok. Dolžni smo

upoštevati težave drugih in

kriti izgubo, kadar pa mi ho
čemo aluminij prodati, pa ni 
razuimev-anja. Upam, da se 
bo res- z dobro voljo tudi, kaj 
uredilo v UNIALU!«

FRANC KRAJNC:

»Vprašanje naše rekon
strukcije je bistveno. Namreč 
v letu 1981 bomo proizvedli
70.000 ton aluminija, postav
lja pa se vprašanje glede SS 
o dobavi el. energije, ki je v 
tem letu nekako zagotovlje
na. Nadalje je vprašanje ce
ne el. energije, ker mi za 
vsako ceno v elektrolizah ne 
bomo delali, ker vemo, da 
smo elektrogospodarstvu dolž
ni. pokrivati izgubo, ki nasta
ja. To smo v letu 1975 tudi' 
občutili, ko smo pokrili' eno 
milijardo in 800 milijonov iz
gube. Vemo tudi, da je EGS 
ugotovilo, da bo do leta 1980 
potrebovalo še dodatnih 400 
milijard dinarjev za investi
cije. To bo seveda, treba pla
čati, v visoki' ceni energije. Tu 
se sedaj postavlja vprašanje; 
kako naj bi, m i. programirali 
oz. kako naj programiramo 
našo rekonstrukcijo. Če že 
gremo v akcijo kot je  rekon
strukcija elektrolize, se mora
mo zavedati, da to ni mala 
stvar in bo potrebno tudi pre
delovalce aluminija povabiti, 
da bodo pri rekonstrukciji 
sodelovali.

Če bomo, uredili, nagrajeva
nje, bomo uredili ogromno! 
Danes bi v zvezi s tem morali 
zavzeti' sklep, s- katerim bi 
bili' postavljeni določeni roki'.«

STANKO KOVAČEČ:

»Želim, povdariti, da nas, ti 
uspehi, ki smo j,ib imieli s- sta
bilizacijo ne bi smeli uspavati, 
ampak akcijo moramo nada
ljevati'. Prav tako bi se mo
rali pogovoriti o naši bodoč
nosti'. Želim povdariti, da bi 
OOZK morala biti- vselej in 
povsod prisotna. Želel bi, da 
bi se delavcu dovolilo izraža
nje problemov brez poznejših 
sankcij. Treba jih je le usme
riti na pravo, pot. Zato pov- 
darjam, da bi naširq vodilni 
delavci morali imeti več po
sluha in odgovornosti, za re
ševanje delavčevih problemov. 
Če bi delavcem prisluhnili im 
jim pomagali na pravo pot, bi 
bili' odnosi v kolektivu po
vsem, drugačni. Mnogo stvari 
je delavcem premalo pojas
njeno, vse je preveč strokovno 
in filozofsko izraženo in na
šim delavcem nerazumljivo.«

RADENKO SALEMOVIČ:
»Zavedati se moramo, da 

imamo v delovni organizaciji 
izjemno, situacijo z ozirom na 
vse te probleme, ki jih mora
mo reš-evati po samoupravni, 
strokovni in politični plati.. 
Kar pa se tiče naše kadrov
ske politike, o kateri je bilo 
dan-es -tukaj tudi precej go
vora, moram povedati to, da 
se vedno postavlja vprašanje, 
da struktura kadrov ni dob
ra. Zelo radi valimo krivdo, 
če že ne na- strokovne službe 
v skupnih službah, potem pač 
na posameznike v TOZD. Ved
no smo le kritični, napram- 
drugim, nismo pa pripravlje
ni sprejemati samokritike.«



Na podlagi analiz in disku
sije posameznih udeležencev, 
je bilo navrženih več proble
mov, ki jih moramo, v nadalj
nji razpravi o osnutku zakona 
o združenem delu dopolniti in 
nakazati možnosti rešitve ali 
pa zavreči kot nepomembne 
v TOZD in DSSS.

Ti problemi so:
— nagrajevanje, stimulativno 

nagrajevanje,
— kadrovska politika,
— delo DPO,
— delo samoupravnih orga

nov,
— politične razmere v TOZD 
in OZD,

— dohodkovni odnosi,
— stabilizacija, letni in sred

njeročni plan poslovanja 
1976—1980,

— usklajevanje razvojnega 
programa sofinanciranje 
energetike in 'surovinske 
baze,

— problematika. cen električ
ne energije,

— kritičen gospodarski polo
žaj delovne organizacije,

— medsebojni odnosi — pod
pora vodilnim' in strokov
nim delavcem,

— obveščanje -— način in ob
lika,

— inovacijska dejavnost,
-r- normativna ureditev odno

sov, TOZD, DSSS,
— problem oblikovanja in 

sprejemanja samoupravnih 
splošnih aktov,

— nezainteresiranost določe
nih članov delovne skupno
sti za dogajanja v delovni 
organizaciji,

— pojavi skupin in posamez
nikov, 'ki nasprotujejo sa
moupravnim načelom in 
razbijajo ter ovirajo samo
upravne in1 politične akcije,

— problematika .reševanja si
tuacij, ki jih povzročajo 
neodgovorni posamezniki, 
ker se o svojih odločitvah 
ne posvetujejo z družbeno- 
polštičnimii organizacijami',

— pristojnosti in odgovor
nost strokovnega kolegija,

— problematika razvojne 
sliužbe,

— moralno politična odgovor
nost vodilnih in vodstvenih 
kadrov,

— ali strokovni kolegij zadr
žuje sklepe samoupravnih 
organov im investicijsko 
dejavnost?

— obveznosti in koristi od sa
moupravnih sporazumov s 
SIS,

■— ali da SR Slovenija dovolj 
povdarka bazični indust
riji ?

— Ali neizpolnjene obljube 
delavcem slabo vplivajo na 
delovno storilnost?

— Oprema v elektrolizah — 
previjale! itd.,

— zdravstvena in tehnična 
zaščita delavcev na delov
nem mestu,

— ̂ neugodne delovne razme
re,

— vse, ki' se obnašajo samo
voljno, je potrebno naj
prej opozoriti, če se ne 
popravijo, jih je potrebno 
klicati na odgovornost.

To so v glavnem, vsi prob
lemi1, ki so bili nakazani1 na 
problemski' konferenci. Treba 
jih je preveriti, o njih raz
pravljati in določiti roke do 
kdaj morajo biti rešeni.

Komisija za izdelavo 
zaključkov konference

»  PROBLEMSKE KONFERENCE ZK 1 ( 1
Problemska konferenca 

organizacije ZK je bila dne 
13.. 7. 1976 organizirana z 
namenom oceniti politično 
stanje v delovni organiza
ciji skozi prizmo razprav o 
Osnutku zakona o združe
nem delu.

V ta namen so strokov
ni in družbenopolitični de
lavci pripravili analizo go
spodarjenja v TGA glede 
na OZZD, stabilizacije in 
uveljavljanje samouprav
nega planiranja.

Analiza je bila ugodno 
ocenjena in daje možnost 
nadaljnje poglobljene raz
prave v TOZD in delovni 
skupnosti skupnih služb.

Na konferenci so bili izo
blikovani naslednji zaključ
ki, ki naj služijo kot o- 
pomnik pri nadaljnji raz
pravi o OZZD, osnovnim 
organizacijam ZK, osnov
nim organizacijam sindi
kata in samoupravnim or
ganom:

1. DEJAVNOST DPO IN 
POLITIČNA SITUACIJA V 
DELOVNI ORGANIZACIJI

Družbeno politične orga
nizacije so sodelovale pri 
vseh akcijah v delovni or
ganizaciji, aktivno pa so 
se vključevale tudi v reše
vanje posameznih proble
mov. Premalo odločno pa 
so zahtevale izpolnjevanje 
že sprejetih sklepov, zato 
se je sprejemanje nekate
rih pomembnih samoup
ravnih aktov preveč za
vleklo oziroma nekateri še 
sedaj niso sprejeti. Prav 
tako še niso rešeni neka
teri problemi, ki jih rešu
jemo že leta in leta. Sa
moupravni splošni akti, ki 
jih moramo še letos spre
jeti oziroma problemi, ki 
jih moramo v najkrajšem 
času rešiti so:

2. MEDSEBOJNA RAZ
MERJA DELAVCEV V 
ZDRUŽENEM DELU

A. Komisija za usklaje
vanje sporazuma o medse
bojnih razmerjih delavcev

v združenem delu in spo
razuma o obveznostih de
lavcev v združenem delu 
pripravi predlog sprememb 
v teh dveh sporazumih in 
sporazum o varstvu pri 
delu.
Rok: konec septembra 1976.

B. Komisija delavskega 
sveta TGA za obravnava
nje delitve dohodka in o- 
sebnih dohodkov naj pri
pravi predlog sprememb 
v samoupravnem sporazu
mu o delitvi osebnih do
hodkov v Samoupravnem 
sporazumu o sistemizaciji 
delovnih mest.
Rok: konec septembra 1976.

Komisija mora predvsem 
rešiti vprašanje odbitkov 
in v povezavi s tem ust
reznejše nagrajevanje de
lovnih razmer. Strokovne 
službe morajo dati komisi
ji vso pomoč.

C. Komisiji iz točke A. 
in B. pripravita skupaj 
predlog skupnih osnov in 
meril za urejanje določe
nih pravic, obveznosti in 
odgovornosti (na področju 
medsebojnih razmerij), ki 
izvirajo iz skupnih intere
sov. Komisiji pripravita tu
di ustrezen predlog za 
spremembo Samoupravne
ga sporazuma o združitvi 
v delovno organizacijo.
Rok: konec septembra 1976.

D. Enak predlog kot pod 
točko 4 je potrebno pri
praviti tudi za SOZD. V ta 
namen imenuje delavski 
svet SOZD posebno komi
sijo.

E. Pridobivanje in deli
tev dohodka in stimulativ
no nagrajevanje.

Do konca leta 1976 mo
ra komisija iz točke B. 
pripraviti predlog spre
memb v samoupravnih 
splošnih aktih o pridobi
vanju in delitvi dohodka. 
Ta materija mora reševati 
tudi problematiko stimu
lativnega nagrajevanja. Os

nutek predloga stimulativ
nega nagrajevanja mora 
biti pripravljen do konca 
septembra 1976. Za reali
zacijo nalog iz te točke je 
zadolžen glavni direktor.

3. SAMOUPRAVNA OR
GANIZIRANOST

Samoupravno organizira
nost je treba pričeti takoj 
usklajevati z Osnutkom za
kona o združenem delu. 
Pri tem je treba upošteva
ti, da imajo deli delovne 
organizacije, ki izpolnjuje
jo pogoje iz zakona pra
vico in dolžnost organizi
rati TOZD-e. To je potreb
no razumeti tako, da ima 
vsaka skupina delavcev, ki 
jih medsebojno povezuje 
tehnologijo dela, dohodkov
ni odnos, merljivost dela 
in izvrševanje samouprav
nih ter političnih funkcij, 
pravico zahtevati formira
nje TOZD.

4. GOSPODARJENJE, 
STABILIZACIJA, PLANI
RANJE

Člani DPO smo dolžni 
najprej ugotoviti, če vsak 
izmed nas na svojem de
lovnem mestu opravlja de
lovne dolžnosti po svojih 
najboljših zmožnostih. DPO 
naj kritično ocenijo izva
janje stabilizacijskega pro
grama in naj pokličejo na 
odgovornost tiste, ki tega 
še niso naredili. Stabiliza
cija je stalna naloga in 
mora biti sestavni del iz
vajanja letnega plana po
slovanja.

V delovni organizaciji 
moramo še pospešiti in
ventivno dejavnost. DPO 
se bodo zavzemale, da bo 
samoupravni sporazum 
(osnutek je pripravljen) o 
dohodkovnih odnosih med 
TGA in IMPOLOM, čim- 
prej sprejet po samoup
ravni poti.

Srednjeročni plan poslo
vanja je potrebno pričeti 
realizirati takoj, še prej pa 
morajo vodilni delavci raz

rešiti problem surovinske 
in energetske baze srednje
ročnega plana.

Za izvajanje srednjeroč
nega plana se mora zago
toviti potreben strokovni 
kader in rešiti organizaci
jo strokovnih služb v 
TOZD in OZD. Slednje mo
ra biti rešeno do konca 
oktobra 1976.

5. OBVEŠČANJE

Problematiko obveščanja 
rešujemo v delovni orga
nizaciji že več let, vendar 
še vedno nismo našli ust
reznih rešitev. Strokovno 
delo v zvezi z obveščanjem 
je potrebno povezati s sa
moupravnimi organi in 
DPO. Zaradi tega se naj 
formira enotna služba, ki 
bo združevala delo pri raz
voju samoupravljanja, 
družbenopolitičnega dela 
in obveščanja. Ta služba

naj se organizira v sklo
pu »tajništva organov up
ravljanja«. Predlog orga
nizacije mora pripraviti 
glavni direktor do konca 
avgusta 1976. Služba mo
ra biti formirana do ok
tobra 1976.

DPO, samoupravni orga
ni, vodilni in vodstveni de
lavci so dolžni v razpravi 
te zaključke še dopolniti 
in poskrbeti, da bodo v 
predvidenih rokih realizi
rani. Razprava o zaključ
kih mora biti tovariška in 
strpna, tako da bodo pred
vsem delavci lahko pove
dali svoje mnenje, ne da 
bi se jim bilo treba bati 
posledic. Kritika naših 
razmer mora biti marksi
stična in ustvarjalna.

Priloga teh zaključkov je 
register problemov, ki so 
bili navrženi in nekateri 
tudi obdelani na problem
ski konferenci.

Ob koncu tega dokaj skrajšanega prikaza po
teka in vsebine »problemske konference« zapišimo 
le eno ugotovitev — eno misel: ali ne bi bilo prav, 
če bi se večkrat tako dogovarjali? Tako verjetno ne 
bi bilo napak in naj bi se prisotnost na takih se
stankih širila.

Seveda se postavlja vprašanje, ki ni brez os
nove: bo vsebina tega sestanka ostala le zapisana 
v zapisniku ali pa bo v naši delovni skupnosti mar
sikatera ugotovitev spodbudno vplivala na naše na
daljnje delo?



O delu družbenopolitičnih 
organizacij v delovni organi
zaciji govorimo pogosto, ker 
pač tu delamo in moramo za- 
to tudi v tej smeri delovati. 
Vse drugače pa je, če pogle
damo tudi. drugo plat — to 
je nače udejstvovanje v delu 
družbenopolitičnih organiza
cij v krajevni skupnosti in 
kraju kjer preživimo največ 
svojega časa. O tem bi se ne
dvomno dalo mnogo govoriti, 
saj nam rezultati našega delo
vanja v krajevni skupnosti 
največkrat pokažejo kaj kla
vrno podobo, če seveda izvza
memo poedince, Ikm pa brez 
množičnega delovanja vseh 
vsekakor niso kos zahtevanim 
nalogam, ki se vsak dami po
stavljajo pred nas. Tudi v 
naši ustavi je zapisano, da 
smo dolžni delovati v druž
benopolitičnih organizacijah v 
krajevni skupnosti im. aktivno 
pomagati pri reševanju vsak
danje problematike iz vseh 
področij dela krajevne skup
nosti ter družbeno-poMtičniih 
organizacij.

Vloga, M' jo ima danes kra
jevna 'konferenca SZDL vse
kakor ni majhna. Prav ta or
ganizacija, M je najtnasov- 
nejša mora usmerjati delo 
vseh ostalih društev na svo
jem območju in jim seveda 
aktivno pomagati. Žal pa da
nes. ugotavljamo, da ni pov
sod tako, kar seveda velja za 
sarmo KS Kidričevo, ki pri 
tem ni nikaka izjema — na
sprotno je moč oceniti delo 
organizacij in društev na va
si za mnogo uspešnejše. Kje 
torej iskati vzroke, da mnogi 
nočejo aktivno delovati v 
družbenopolitičnih organiza
cij ah, pri čemer pa seveda 
žal ne manjka tudi članov 
ZK, ki bi morali biti s svo
jim delom za vzgled ostalim 
in jih pritegniti ne pa, da je 
največkrat obratno, da prav 
tišti, kdi niso člani ZK mnogo 
bolj delujejo im uspevajo v 
mnogih akcijah?

Nikakor ne želim kritizira
ti dela društev in organiza
cij, ki vsaj. delno uspevajo pri 
svojem delu, trebalo pa bi 
vsekakor spregovoriti o vseh 
tistih, ki imajo vse pogoje za 
delovanje pa vlada mrtvilo, 
ki nima nobenega opravičila. 
Na sestankih članstva OO ZK 
se večkrat razpravlja o nega
tivnih pojavih pri deLu dru
štev in organizacij, vse pre
malo pa je sprejetih konkret
nih ukrepov do tistih, ki 
skratka nočejo in ne želijo 
delati v družbenopolitičnih 
organizacijah -na' terenu oz. 
v krajih kjer živijo. Prav ta
ko kot marsikje drugje se 
tudi v KS Kidričevo KK 
SZDL ukvarja z vprašanjem

kaj storiti, da bi bolj zainte
resirali širši krog naših kra
janov, da bi aktivneje sodelo
vali v delu društev in orga
nizacij. Pri vsem ne pomaga
jo nobene razrešitve in nova 
imenovanja, če peščica izvo
ljenih ponovno ostane sama 
brez vsake prave podpore in 
pomoči. Nič ne pomaga nobe
no prizadevanje posameznika, 
ki z dobro voljo in čutom- od
govornosti želi narediti nekaj 
kar bi bilo prav, če ni' vse
stranskega enotnega delova
nja nekega odbora, sveta, ko
misije ali podobno.

Zakaj imamo probleme pri 
mnogih sklicih raznih po
membnih sestankov in Zborov 
občanov, je sicer dovolj jas-'

no in razumljivo. Manj jasno 
pa je to, kako dolgo še ne
kateri vedno mislijo krmariti 
v Jalnih vodah -ih stati ob 
strani ob vsakem, najmanjšem 
kiksu posameznika, ki skuša 
rešiti kar se rešiti da. Zelo 
glasno govorijo o pravicah o 
množičnosti im podobno.

Mnenja sem, da bi morale 
najprej vse OO ZK v TOZD 
napraviti temeljite in kon
kretne analize vseh svojih 
članov, kje in kaj delajo, ka
ko so v svoji krajevni skup
nosti aktivni, kakšna je nji
hova podpora in seveda po
moč, ker bo le edino tako 
moč aktivirati najprej tiste, 
ki bi morali biti prvi pa so 
žal največkrat na repu do
godkov, kar kažejo tudi mno

gi problemi o katerih neka
teri nočejo ničesar slišati, še 
manj pa vedeti.

Vse več govorimo o delegat
skem sistemu- in o novi samo
upravni družbi, pa vendar še 
nilsmo prišli kaj prida naprej ! 
Tudi potek javnih razprav o 
osnutku zakona o združenem 
delu je vse prepočasen in 
predvsem neučinkovit, ker 
tudi o poteku razprav nihče 
ali pa izredno malokdo, daje 
kake pripombe, predloge in 
podobno. To je -seveda znak, 
da bomo morali, našo odgo
vornost do dela v organizaci
jah v bodoče temeljito spre
meniti, saj. bo le tako v na
šem skupnem delu tudi uspeh.

F. Meško

Z zasedanja sveta za samoupravljanje, življenjska vprašanja 
delavcev in obveščanje

Svet za samoupravljanje, življenjska vprašanja delavcev in 
obveščanje, je na svoji prvi izredni seji dne 13. julija letos 
razdelil razpoložljiva sredstva v višini 700.000.— dan, ki so s 
planom poslovanja TOZD in OZD za leto 1976 planirana za 
individualno stanovanjsko gradnjo tako, da je nameni 
350.000.— din za kreditiranje novogradenj, 350.000.— din pa 
za kreditiranje rekonstrukcij.

Na osnovi veljavne prioritetne liste za kreditiranje gradnje 
in nakupa- stanovanjskih hiš št. 134 z dne 30. 4. 1975 je dodelil 
posojila naslednjim:

Zap. Mat. 
št. št. Ime in priimek

TOZD 
DS SS

Skup. 
št. t.

Dodeljen
znesek

1. 3713 Silva in Janez Hertiš Glinica 30 47.000,—
2. 3434 Maks Primožič Vzdrž. 30 30.000,—
3. 3631 Bogomir Krajne Alum. 29 75.000,—
4. 3166 Koloman Roganov Alum. 28 40.000,—
5. 3579 Jože Petek Vzdrž. 28 26.000,—
6. 2920 Vinko Klasinc Alum. 27 26.000.—
7. 2821 Mirko Trstenjak Glinica 26 40.000.—
8. 2889 Jože. Jerenko Promet 26 60.000.—

Odplačilna doba je 20 let z 2-odistotno obrestno mero.
Na- osnovi veljavne prioritetne 'hste za rekonstrukcijo sta

novanjskih hiš št. 153 z dne 20. maja 1975 je dodelil posojila 
naslednjim:

Zap. Mat. 
št. št. Ime in priimek

TOZD 
DS SS

Skup. 
št. t.

Dodeljen
znesek

1. 1346 Rudi Emeršič Vzdrž. 47 30.000.-f
2. 1944 Dominik Bračko Vzdrž. 46 20.000,—
3. 2554 Ivan Sirec Promet 46 30.000.—
4. 3491 Josip Zagorščak Promet 46 13.000,—
5. 599 Martin Turk Glinica 46 12.000.—
6. 1156 Franc Šmid Glinica 45 10.000.—
7. 2012 Viktor Cajmko Promet 45 20.000.-̂ -
8. 2526 Jože Brglez Glinica 45 12.000.—
9. 2116 Martin Tominc Glinica 45 30.000.—

10. 717 Anton Vrabl Glinica 44 30.000.-f
11. 1875 Franc Bratušek Glinica 44 ' 30.000.—
12. 2776 Štefan Gluhak Promet 44 10.000,—
13. 1957 Ciril Brunčič Glinica 43 30.000.-t-
14. 1210 Janez Primožič DS SS 43 5.000,—
15. 2652 Frame Repec Alum. 43 30.000.-f
16. 1622 Anton Belšak Alum. 43 30.000.—
17. 1587 Franc Tomanič Vzdrž. 41 14.000,—

Razliko -sredstev med 14.000. —din do 30.000.-— din dobi 
prosilec pri naslednji delitvi sredstev za kreditiranje rekon
strukcij stanovanjskih hiš.

Odplačilna- doba je 10 let z 2 odst. obrestno mero.
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HIGIENA OČESA 
IN VIDA

D elo k o t o snova ekonom skega 
ž iv lje n ja  lju d i p o tre b u je  dober 
vid, k i  g a  m oram o v a ro v a ti  in  
m o ra  b iti  u p o ra b e n  vse  ž iv ljen je .

S k rb  za  h ig ieno  očesa v  p red - 
ro js tn e m  ob d o b ju  m ed  porodom , 
po p o ro d u , d a lje  v  p redšo lsk i, šol
sk i  in  o d ras li dobi ž iv ljen ja  m o ra 
mo u p o šte v a ti k o t enega v ažn ih  
socialno  ek o nom sk ih  d e jav n ik o v  
v  o rg an izac iji v n a p re jšn je g a  v a rs t
v a  človekovega v id a . Sem  je  t r e 
b a  v se k a k o r  š te ti  s is tem atičen  in  
d obro  o rg an iz iran  b o j p ro ti  o tro š
k im  tra v m a m  (poškodbam ).

P o je m  d ru žb en e  oftalm ologije* 
je  p rv i u p o ra b il P aše v  za razvo j 
zn an o sti o o rg an iz iran e m  b o ju  
p ro ti  v sem  tis tim  de jav n ik o m , k i 
lah k o  p riv ed e jo  do izgube v id a  
in  j ih  m oram o  n u jn o  iz ločiti iz 
č lovekovega ž iv ljen ja . S aj v  tak o  
ra z v iti  c iv ilizac iji za res n i  m esta  
za  slepoto .

P rv i p ro b lem  d ru žb en e  oftalno- 
log ije  so ded n e  bolezni, k i  so za
re s  te ž k a  soc ia lna  o b rem en itev  
človeške d ružbe. Z d rav stv en i n a 
sv e ti ob sk le n itv i zakonske zveze 
in  o p o za rjan je  n a  vse  m ožnosti 
za  p re n a ša n je  dedne bolezn i na  
po tom ce in po po tom cih  spadajo  
v  osnovo h ig iene  očesa oz. v ida . 
S em  p riš tev am o  o rg an iz iran  boj 
p ro ti  a lkoholizm u, n ik o tizm u  in  
d ru g im  in to k sik ac ijam  organizm a, 
k i  h u d o  po šk o d u je jo  v id . T ud i b o 
j a  p ro ti  n a rk o m a n iji n e  sm em o 
o p u stiti.

N u jen  je  n a d a lje  bo j p ro ti  po- 
k lin im  obo len jem , poškodbam  in  
po šk o d b am  očesa p r i  od raslih , k a 
k o r  tu d i  p ro ti  poškodbam  očesa 
p r i  o trocih , do k a te r ih  še v ed 
no  p rid e  v  n e m a jh n e m  š te v ilu  za
ra d i nezad o stn e  h ig ienske  p ro p a 
g an d e  in  n ezad o stn ih  o b ram b n ih  
s re d s te v .

K ončno za jem a  soc ia lna  o fta l
m o log ija  k o t  de l sp lošne h ig iene  
oz. č lovekove zd rav stv en e  izobraz
b e  d ru žb en o  in  zak onodajno  sk rb  
za  b o j p ro ti  slepo ti te r  o rgan iz i
ra n o  izobrazbo  sle p ih  in  slabov id 

n ih , p ra v  tak o  p a  tu d i  v p ra ša n je  
po k licn e  izb ire  te r  v p ra ša n je  in v a 
lid n o sti g lede n a  v id .

R azvoj in d u str ia lizac ije  im a  za 
posledico  nove p rob lem e p ok lic
n ih  obo len j in  poškodb , za rad i 
k a te r ih  so n a  d elovn ih  m es tih  p o 
tre b n i iz red n i p rep re čev a ln i u k re 
p i v  in d u s tr ijsk i in  de lovn i h i
gieni.

O tis te m  d e lu  očesne h ig ien e , k i 
govori o tem , k ak o  si m oram o 
u m iv a ti ob raz  in  oči v  č is ti vodi, 
d a lje  o šk o d ljiv em  v p liv u  dim a, 
p ra h u , p rep ih a , o in fe k c iji  očesa, 
k i si — »prislužim o« — sam i z 
las tn im i um azan im i ro k am i, za
tem  o p o treb i te m e ljn e  h ig iene  
človekovega te lesa , o h ig ien sk em  
n ač in u  ž iv lje n ja  in  p re h ra n i, je  
b ilo  že to liko  n ap isan eg a  in  go
v o rjen eg a  t e r  je  v k lju č e n a  celo v  
osnovnošolske u re  — o te h  osnov
n ih  p o jm ih  h ig iene  tu k a j  to re j ne  
bom o govorili.

2 é le li  h i p a  opozoriti n a  h ig ieno  
očesa z v a rs tv en eg a  v id ik a , in  si
ce r razd e ljen e  n a  p rep re čev a ln e  
u k re p e  v  p red šo lsk i in  šo lski h i
g ien i očesa te r  v ars tv o  p r i  d e 
lovn i h ig ien i očesa.

* o fta lm ogo log ija  — n a u k  o očesu
in  očesn ih  bo lezn ih

I . PREPREČEV A LN I U K R EPI V 
PRED ŠO LSK I IN  SO LSK I H I
G IEN I OČESA

S k rb  za  v id  se zače n ja  že v  
p re d ro js tn i dob i g lede n a  dedne 
in  in fek c ic ijsk e  bolezni, s k a te r i
m i lah k o  s ta rš i o tro k u  ogrožajo  
v id . Posebno  sk rb  je  tr e b a  po 
sv e titi p re p re č e v a n ju  p r iro je n e g a  
sifilisa , k a k o r  tu d i še n e k a te r ih  
d ru g ih  b o lezensk ih  p o jav o v : to k - 
soplazm oze, ru b e o la rn e  em b rio p a
t i e ,  re tro le n ta ln e  f ib ro p laz ije  n e 
donošenčkov , av itam inoze , slabe 
p re h ra n e  in  tu b e rk u lo ze . Vse to 
so n eg a tiv n i d e jav n ik i, k i  lah k o  
e n k ra t  sa m k ra t a li s ta ln o  d e lu 
je jo  n a  n o rm a ln i razvo j v id a  p r i 
o tro k u . M ed p o rodom  in  p r i  neg i

n o v o ro jen čk a  p re p re č u je jo  očes
no  k apav ico  po C red e ju  z v k ap a - 
v a n je m  1 % raz to p in e  A rg en ti n i t 
ric i, danes po n ek o d  p a  10% ra z 
to p in e  su lfo n am id n ih  k ap ljic . P ra 
vočasno z d ra v lje n je  in k lu zo rn e  
b len o re je  (gnoječe se sluznice), k i 
se p o jav i m ed  sedm im  in  dese
tim  dnevom  po po rodu , p rep re č i 
m o reb itn e  za p e tlja je , k i  b i ta k o j 
a li p o zneje  ogrožale v id . P ra v iln a  
p re h ra n a  n o v o ro jen čk a  je  tu d i 
zelo v ažn a  in  u teg n e  p re p re č iti 
razvo j a lim e n ta rn ih  in to k sik ac ij 
(za s tru p itev  s h rano) in  razvo j 
k e ra to m alc ije  (tj. rožen ične  m eh- 
čavice).

V  o tro šk i dobi v e lja  p osebna 
sk rb  o trokom , k i im ajo  strab izem  
(škiljavico) in  začno šk iliti. T u  je  
p o treb n o  u k re p a ti  dovolj zgodaj 
m o rd a  že v  d ru g em  le tu , ko o tro 
k u  po p red h o d n em  p re g le d u  in  
p o treb i p redp išem o  očala  za  s ta l
no  n o še n je  s k o n tro lo  n a  v sak ih  
6 m esecev.

V  p red šo lsk i dobi je  s tab izem  
(šk iljen je) ponovno n a jv ažn e jš i 
p rob lem . To sta n je  zah tev a  sta lno  
n o še n je  očal, n e  sam o za  izbo lj
šavo v id a , tem v eč  očal, k i  so po 
tre b n a  za  tak o  im enovane očesne 
v a je , p r i  k a te r ih  zap iram o  eno, 
n a jv e č k ra t  tis to  oko, k i  n e  šk ili, 
a li tis to , n a  k a te ro  v id im o bo lje  
a li dobro . T ak i o troci spadajo  n a  
z d ra v lje n je  v  posebne specia liz ira 
n e  o rto p tičn e  am b u lan te , k je r  
im ajo  v a je  za  dosego b in o k u la r- 
n eg a  v id a  (tj. g led an je  z obem a 
očesom a) in  se j im  pozneje  m orda  
o p era tiv n o  p o p rav i šk iljen je .

V p redšo lsk i, posebno  p a  v  šo l
sk i dob i m oram o  n ač rtn o  p reg le 
d o v a ti oči g lede n a  v id  in  m o re 
b itn e  očesne bolezni. V ažni so 
h ig ien sk i u k re p i, k o t je  dob ra  
o sv e tlitev  de lo v n ih  p rosto ro v , šol, 
p rav iln e  šo lske k lopi. N ad a lje  je  
p az iti in  o p o za rja ti n a  n ač in  b ra 
n ja , p isa n ja , r is a n ja  in  sk rb e ti 
za  in ten z iv n o  h ig iensko  p ro p ag an 
do p ro ti  ta k šn im  ig ram  in  ig ra 
čam , p r i  k a te r ih  je  n ev a rn o st, da  
se p o šk o d u je  v id  a li oči. S labo
v id n i sp ad a jo  v  šolo za  s labov id 
ne .

O svetlitev  šo lsk ih  p ro sto ro v  za 
p rav o v id n e  n a j  ho  200 luksov , za 
slabov idne p a  400 luksov .

2. V A RSTVENI U K R EPI PR I 
OČESNI H IG IE N I DELA

M ed delom  je  p o treb n o  dobro  
zav a ro v a ti delavca , ta k o  da  ne  
p rid e  do poškodbe k ak ršn eg a k o li

d e la  te le sa , posebno  ro k , g lave  in  
oči.

Z a  splošno zaščito  u p o rab ljam o  
raz ličn e  šč itn ik e  p ro ti  o d le tav an ju  
delcev  m a te ria la , k i ga  o b d e lu je 
m o k o t n p r . les, kov ino , p lastiko , 
k em ik a lije  — k a k o r  tu d i  p ro ti  
te m p e ra tu ra m , p ro ti  vp liv o m  in 
fra rd e č ih  in  u ltra v ijo lič n ih  ž a r 
kov , ra z n ih  v alov  p r i  d ia te rm iji, 
re n tg e n u , ra d iu  a li celo p r i  a to m 
sk i en e rg iji.

P ra v iln a  razsv e tljav a  in  dob er 
v id  s ta  n u jn o  p o tre b n a  za  v a r 
n o st n a  d elovnem  m estu . Z ato  je  
delovno m esto  p rav iln o  razsv e tliti 
po v e lja v n ih  e lek tro te h n ič n ih  
p red p is ih  sodobne sve tlobne te h 
n ik e  za  v a rs tv o  oči p ro ti  b lešča
n ju  in  u ltra v ijo lič n i razsv e tljav i. 
V id d e lavca  se m o ra  občasno n a 
č rtn o  p reg led o v a ti in  po p o treb i 
sta ln o  a li občasno o d re d iti u p o ra 
bo k o re k c ijsk ih  naočn ik o v , k i  j ih  
p redp išem o  glede n a  n a ra v o  dela  
in  delovno od d a ljen o st. S labovid
n im  je  tr e b a  p re d p isa ti n a  delov
n em  m es tu  očala  v  ob lik i lupe, 
s ta ro v id n im  p a  m o re b itn a  b ifokal- 
n a  (dvožariščna) s tek la . O svetli
te v  delovnega m es ta  v  in d u s tr ij i  
m o ra  b iti od 200 do 500 luksov .

D elovna o rg an izac ija  je  d e lav 
cem  dolžna b rezp lačn o  d a ti  n a  
vo ljo  zašč itn a  očala, šč itn ik e  za 
oči in  g lavo. D elavci p a  so dolžni 
n o siti šč itn ik e  in  zašč itn a  očala  
p r i  v seh  tis t ih  op rav ilih , p r i  k a 
te r ih  lah k o  p rid e  do poškodbe oči 
a li v ida , k o t n p r. p r i  b ru še n ju , 
k o v an ju , av to g en em  v a r je n ju , p r i  
l iv a rsk ih  delih  v  s te k la rn a h , p r i  
o p rav k ih  s k em ik a lijam i, p r i  m oč
n em  b le ščan ju  in  p ra še n ju  p r i  d e 
lu . Zelo k o ris tn e  so razn e  kov in - 

. ske , lesene  a li k a r to n sk e  p re g ra 
de, p a  tu d i zašč itn i zasloni iz 
p ro zo rn e g a  b a rv n eg a  s te k la  m ed  
posam eznim i delovn im i m esti. Z a
šč itn a  očala  m o ra jo  im e ti s tr a n 
sko zaščito  in  d o v o ljev a ti p ra v il
no  z račen je  očesa. Snov za  za
šč itn a  očala  m o ra  h it i  iz k a lje n e 
ga s tek la , m o rd a  o jačen eg a  s k o 
v insko  m režico , v seb o v a ti m o ra 
jo  zašč itne  f iltrsk e  plošč ice, J a  so 
zm ožne z ad rža ti v se  tis te  žarke , 
k i  so za  oko n e v a rn i. B a rv a  za
šč itn ih  očal je  raz ličn a : n e v tra ln o  
siva , ze lena , H allau rjev a , tim brai 
s te k la  s 55—75% zasenčen jem , u rn a  
s te k la  s 25—55—75% zasenčen jem , 
kov insko  zav aro v an a  G heta ldusova 
stek la , sv in čen a  s te k la  p ro ti  r a 
d ijsk im  in  re n tg e n sk im  žarkom .

N a k o n cu  te h  raz lag  n a j  n a  
k ra tk o  om enim o še d ružbeno  
v p rašan je  pok licne  izb ire  g lede n a

o strin o  v ida .
P r i  p o k licn i iz b ir i je  zelo važn a  

u p o šte v a ti r e f  ra k c i jsk e  ano m alije  
očesa : d a ljn o v id n o st (h iperm etro - 
p ija), k ra tk o v id n o s t (m iopija) in  
as tigm atizem . Te an o m alije  nas 
lah k o  m o tijo  p r i  d e lu  z a rad i s la b 
še o s tr in e  v id a  in  za rad i posled ič
n ih  k o m p lik ac ij v  sam em  očisu. 
S lab v id  p a  v p liv a  tu d i n a  p si
hofizično  p o ču tje  delavca . B ližin- 
sko  delo lah k o  p o d  določenim i p o 
g o ji n e p rim e rn o  v p liv a  n a  razvo j 
o s tr in e  v id a , p osebej p r i  k ra tk o 
v id n ih  in  p red v sem  v  fazi te le s 
n eg a  razvo ja .

R azličn i pok lic i im ajo  tu d i  ra z 
ličn e  p o treb e  po o s tr in i v id a . M e
ja  te  o strin e  za  p ok lice  z v eč jim i 
zah tev am i je  V — 2/3, za  pok lice  
z n iž jim i zah tev am i v id a  p a  je  
V — 1/2 n a  obeh  očesih  (po Sal- 
te r -K a ise r je v ih  ta b lic a h  in  po 
p ro f. P av išiču ). G lede v id a  im ajo  
v eč je  zah tev e  pok lic i k o t n p r . fi- 
n o m eh an ik , op tik , u ra r ,  g rav er, 
k em ik , fo to g raf, zd rav n ik , m o n 
te r ,  in žen ir, tipo- in  lito g ra f , sli
k a r , k ro ja č , š iv ilja , k le sa r, m izar, 
č rk o slik a r , b riv ec , železn ičar, a v 
to liča r , šofer. Z a  n e k a te re  od n a 
š te tih  pok licev  p a  je  p red p isan  
celo b o ljš i v id  od 2/3. M nogi p o 
k lic i p a  p o tre b u je jo  po leg  dobre  
v idne  o str in e  tu d i  ste reo sk o p sk i 
(globinski) v id . P r i  do ločen ih  po 
k lic ih  je  n u jn o  p o treb n o  p ra v il
no  raz lo čev an je  b a rv . To so d e 
lavci v  pom orskem , železniškem , 
av io n sk em  in  ces tn em  p ro m etu , 
v  in d u s tr ij i  b a rv , lakov , v  te k 
s tiln i in d u s tr i j i  in  še n e k a te r ih  
d rug ih .
. N e k a te r i p o k lic i p o tre b u je jo  

dobro  p rila g o d itev  n a  tem o  oz. 
svetlobo, to  so p red v sem  nočn i 
ču v a ji, nočn i delavci, vozn ik i m o
to rn ih  vozil, av ia tik i, ren tg en o lo 
gi.

M anjše zah tev e  za  v id  im ajo  n p r. 
de lavci p a p irn a te  s tro k e , k n jig o 
vezi, pek i, k le p a r ji , š č e tk a rji, d e 
lav c i v  in d u s tr ij i  u sn ja , kovači, 
n a ta k a r j i , k u h a r j i , v r tn a r j i  in  n e 
k v a lif ic ira n i delavci, k i  j ih  pa  
slab  v id  o v ira  p r i  m o reb itn e m  n a 
p red o v an ju .

N e bom o o m en ja li h ig ien sk ih  u- 
k re p o v  p r i  očesn ih  bo lezn ih , k o t 
so siva  m ren a , g lavkom  (zelena 
m ren a), v isoka  k ra tk o v id n o s t in  
podobno, k e r  bo  o te m  podučil 
b o ln ik e  n jih o v  zd ravn ik .

T a č lan ek  s tem  k o n ču jem o  z 
željo , d a  b i p risp ev a l k  v eč ji 
p ro sv e tljen o s ti v  h ig ien i očesa in  
v ida.



Zakaj in pred 
kom strah?

Vsem. članom delovne skup
nosti je znano, da je bili v me
secu juMiju ali bolje rečeno 
v torek, 13. julija 1976 v 
dvorani delavskega sveta 
TGA, skupni sestanek vseh 
članov ZK TGA, predsedni
kov osnovnih organizacij sin- 
dikaita, predsednikov delav
skih svetov TOZD in delovne 
skupnosti skupnih služb in 
TGA, vseh predsednikov ko- 
misij in svetov organov up
ravljanja TGA in vseh vodil
nih delavcev TOZD in TGA. 
Sestanka, Odi ga je na osnovi 
dogovora s predsedstvom IK 
CK ZKS sklical svet ZK TGA 
pa so se poleg že omenjenih 
udeležili še predstavniki CK 
ZKS in IS SRS ter občinske
ga komiteja ZKS Ptuj in dru
gi. Najprej so bile po vpra
šanju politične ocene samo
upravnih odnosov v TGA po
dane analize, ki so jih pripra- 
vdli_ vodilni delavci TGA ter 
politična ocena analiz s stra
ni družbenopolitičnih orga
nizacij ;— ZK in osno vnih or
ganizacij sindikata.

Vse te analize lahko reče
mo, da so bile več ali manj 
še kar dobro pripravljene, ki 
dejansko tudi' ustrezajo tre
nutnemu dejanskemu stanju 
v 'naši delovni organizaciji, za 
katerega somi tudi najbolj 
vemo. Po podanih obrazložit
vah analiz je stekla še raz
prava1, katera je pokazala vr
sto doseženih uspehov na raz
nih področjih, prav tako pa 
tudi vrsto pomanjkljivosti s 
katerimi se že precej1 časa 
srečujemo in jih skušamo od
praviti, vendar se nam žal 
stalno kopičijo novi in novi 
problemi. Tovariši, k i. so . so
delovali v razpravi so govo
rih tako o potekui javne raz
prave o osnutku zakona o 
združenem delu, ki do takrat 
še ni stekel tako 'kot bi mo
ral. Nadalje je bilo mnogo 
govora o prenatrpanih zbo
rih delavcev na katerih se na 
hitro roko sprejema vrsta 
samoupravnih sporazumov, ki 
delavcem niso dovolj jasni, 
ker največkrat pridejo precej 
pozno in jih je zato potrebno 
sprejemati po takozvanem 
hitrem postopku, kot navad
no temu pravimo.

Jasno je bilo povdarjeno, 
da delavci naj ne bi smeli 
dovoliti nikomur, ki take sa
moupravne sporazume pri
pravlja in predlaga, da le-ti 
pridejo pred njih v zadnjem 
času in se z njimi nimajo ča
sa temeljiteje in podrobneje 
spoznati, pa naj ti prihajajo 
bodisi od nas samih ali pa iz 
občine ali iz republiške skup
ščine. Delavec mora imeti do
volj časa, da se z določenim 
samoupravnim sporazumom 
upozna v celoti, saj. le tako 
lahko samoupravno odloča o 
tem ali bo glasoval za ali 
prati njemu. Mnogo so raz
pravljale» 'govorih o vpraša
nju stabilizacijskih progra
mov, o določenih samouprav
nih odnosih, o odnosih TGA 
— IMPOL po vprašanju do
hodkovnih odnosov, o stimu
laciji oz. nagrajevanju po de
lu, ki resnično ni urejeno 
ter še o mnogih drugih aktu
alnih vsakdanjih problemih, 
težavah in tudi, kot sem po
udaril v začetku o doseženih 
uspehih.

V sami razpravi je precej 
udejstvoval oziroma sodelo- 
precej udejstvoval oz. sodelo
val predstavnik CK ZKS, ki 
se je živo zanimal za vse ti
sto, kar ni v redu in tudi po
dal vrsto koristnih napotkov 
za bodoče delo, pri čemer je

pa jasno povdaril, da mora
mo priti do 'tega, da bo vsak 
delavec res povedal vse ti
sto, kar ga moti im kar mi
slil. Zavedajoč se tega, da za 
to ne bo odgovarjal in da ne 
bo pozneje prizadet od stra
ni tistih o katerih je povedal 
svoje mnenje, poudarjam pa, 
da pa vsaka taka razprava 
mora biti resnična in mora 
sloneti na konkretnih zadevah 
in primerih. Vendar pa je žal 
pri nas vse bolj' prisotno to, 
da delavec ne upa in ne upa 
povedati’ tistega, kar ga tišči 
in o čemer misli, da- se mu 
godi krivica, ker se boji poz
nejših sankcij nad njim, ki 
so navadno takte narave, da 
jih sam zelo občutil Žali ni
kjer ne more dokazati, da je 
bil zato kaznovan, ker je pač 
upal nekaj povedati in ga

(Nadaljevanje na 14. strani)

Koliko je kdo žrtvoval za seminar v Moravcih?

Elektrolizer

ju he more imeti plačanih 8 
ur. Večina, preko 85 odstot
kov, je bila na seminarju v 
svojem delovnem času, ostali 
bii pa naj' zaradi stabilizacije 
dali svoj solidarnostni pri
spevek.

Mnogim še danes po dveh 
desetletjih samoupravljanja 
ni) jasno, da ljudje, ki delajo 
v izmenah, hodijo na seje od 
doma za 35 dinarjev odškod
nine. Zapravljen čas, stroški 
prevoza in prehrana so pa tu
di trikrat višji. Njihovi tova
riši v dopoldanskem času pa 
vse to opravijo za svoj de
lovni čas, ne glede ali je to 
seminar ali katera koli seja. 
Saj v popoldanskih urah ni 
sej, razen redkih primerov v 
sindikatu in 'kolegiju. Včasih 
se jezimo, da ta  ali oni ni pri
šel v prostem času na sejo, 
da nismo sklepčni, ne vpra
šamo se pa, kakšen imamo 
odnos' do teh ljudi. Sam sem 
bil priča v mesecu maju le
tos, ko smo se tretjič sestali' 
in so vedno manjkali isti. To
rej nismo bili sklepani. Ti so 
slučajno v izmeni, zaradi ne
kih poizkusov, pa je eden pri
sotnih dejal: »Saj ni nor, do
poldne na sejo, popoldne pa 
delat«. Tukaj je vprašanie za
vesiti. slehernega, ki ie na kan
didaturo pristal. Če pa ga 
morda ni sindikat vprašal 
pred kandidiranjem', je nje) 
gova krivda. Drugo, kar je 
tukaj prisotno, je vprašanje, 
zakaj ne bi imeli po dveh de
setletjih dopoldanskih sej, te 
popoldan aÙ v prostih sobo
tah. Tako bomo videli patrio
tizem ostalih do samouprav
ljanja.

Za vse udeležence seminar
ja, ki so bili v svojem pro
stem- času na seminarju, naj 
velja upanje, da bo DS TGA 
ugotovil, da je sprejel sklep 
na škodo manjšine in svoj 
skilep popravili: tako, da bomo 
svojih 8 ur lahko koristili 
vsi. V kolikor to ne bo ure
jeno, bo za vse velika izkuš
nja za naslednje seminarje in 
seje.

M.T.

Po sklepu samoupravnih 
organov podjetja so bili pre
ko izobraževalnega centra or
ganizirani seminarji' zai ' čla
ne samoupravnih organov in, 
družbenopolitičnih delavcev 
našega podjetja. Seminarji so 
bili v Moravcih. V obe smeri 
je bil zagotovljen vsem pre
voz z avtobusi na stroške 
podjetja. Za kritje stroškov 
prehrane in nočitve so bile 
udeležencem izplačane dnev
nice.

Seminar je bil zanimiv in 
poučen za slehernega udele
ženca. Podajanja snovi so bi
la razumljiva. Takih in po
dobnih seminarjev si lahko 
še samo želimo im denarja 
zanje nam ni treba biti žal.

Morda bi potrebovali malo 
več časa, da bi na postavlje
na vprašanja udeležencev lah

ko dobili bolj razumljive od
govore, ne pavšalnih, kot so 
bili primeri sedaj.

Prav je, da so bili vsi trije 
seminarji 'Organizirani v pe
tek-ini“ soboto-. Kajti pri taki 
organizaciji bi vsak prisoten 
žrtvoval en prosti dan za se
minar, razen tretje izmene, ki 
v nobenem primeru ni tùia 
prosta. Ker je bil tretji se
minar 11. im. 12. junija, na 
delovno soboto, zgornja misel 
odpade. Zanimivo je ugotovi
ti tudi prisotnost na posamez
nih seminarjih'. Na prvem (21. 
in 22. maja) je bilo prepriča
nje, da bo prisotnost na se
minarju enaka kot pred leti 
na Borlu. Kdor je bil na1 ena
kem seminarju v svojem pro
stem' času, je lahko koristil 
8 ur za en dan seminarja. Pri
sotnih je bilo 85 članov ko

lektiva. Na drugem seminar
ju, ko so nekateri »bližnji« že 
slutili, da z urami za prosti 
čas ne bo nič, je bilo prisot
nih samo 52 članov kolektiva. 
Na tretjem seminarju, ki je 
bil na delovno soboto 11. in
12. junija, pa je bilo kar 156 
članov kolektiva. To je točno 
200-odstO'tno povišanje od u- 
deležbe na drugem 'seminarju. 
Iz gornjih podatkov se lepo 
vidi, koliko je kdo voljan pri
spevati za izobraževanje sa~ 
moupravijaiicev.

Po končanih seminarjih je 
DS TGA razpravljal o tem, 
kaj' s tistimi, ki so bili na se
minarju v svojem prostem ča
su. Sklep je bil kot običajno: 
potrebno se je obnašati stabi
lizacijsko. Kdor je bil v svo
jem prostem, času na seminar

Predah
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Iz livarne

Zakaj in pred 
kom strah ?

(Nadaljevanje s 13. strani)

morda opozoriti rua določene 
napaike. To misel, ki jo je iz
rekel predstavnik CK ZKS bo
mo m oral vsi skupaj v ce
loti uresničiti in se zavedatti, 
da smo samoupravna družba, 
ki mora sloneti na socialistic- 
mil principih', kodkrotnih ak
cijah in tesnem sodelovanju 
oz. izvrševanju vseh nam po
stavljenih planskih nalog, ki 
smo jih dolžni vsi izvrševati. 
Vsaik po svojih sposobnostih 
in odgovornostih na svojih 
delovnih mestih. Takoj po 
tem je bilia tudi 7. redna seja 
oz. sestanek vseh članov ZK 
v TOZD tovarna glinice, kjer 
so obravnavali vse sprejete 
sklepe in zaključke iz prob-

zaikaj iin pred kom ter kako 
dolgo še strah? Povedati je 
treba? da so v TOZD tovarne 
glinice dosegli! po vprašanju 
političnih akcij1 kot itudi v 
smeri stabilizacijskih prizade
vanj precejšnje uspehe, da se 
pa prav gotovo takrat poraja 
vrsta problemov, ki logično 
največkrat zahtevajo strpnost 
in razumevanje. Tako v tej 
TOZD, kot tudSi v vseh ostalih, 
kjer prav gotovo ni drugače 
in v celotni delovni, organiza
ciji se bomo morali zavedati, 
da smo vsi skupaj samoup
ravi] avci ter, da zato tudi 
skupaj delamo in odgovarja
mo, kar pa pomeni, da smo 
dolžni tudi ustvarjati take 
medsebojne odnose, ki slonijo 
na medsebojnem razutmeva-

9  Iz Metalurga

Kaj prinaša usmerjeno izobraževanje
V zadnjem času pogosto slišimo in beremo o preosnovi 

ali reformi izobraževanja in o usmerjenem izobraževanju. 
Družbeni razvoj in razne pomanjkljivosti dosedanjega îzob
raževalnega sistema terjajo že dalj časa premik k učinko
vitejšemu in izboljšanemu načinu izobraževanja mladine in 
odraslih. Spremembe bodo udarile predvsem srednje šol
stvo in bodo seveda vplivale navzdol v osemletko in tudi 
navzgor v višje in visoko šolstvo. Vsaka nova sprememba 
vselej naleti na ovire, da bi jih bilo manj, je potrebna 
čim širša obveščenost v kar se da preprosti obliki. Bralci 
naj se seznanijo v teh kratkih poglavjih z osnovami novega 
sistema.

MARSIKJE NI PRAV 
Za poklicne šole štejemo 

srednje šole (tudii detovodske, 
tehnične itd.) zaradi zmanjša-

vanje postavlja takšen sistem, 
da bo zagotavljal! vsem ena
ke možnosti za poklicno izob
raževanje 'in mogočo odloči-

nega obsega splošne izobraz
be pa se ne dajejo enakih 
možnosti niti najsposobnej
šim učencem, da bi nadaljeva
li šolanje kot iz drugih sred
njih šoli. Ti učenci' so morali 
»ponavljati« celo srednjo šo
lo, če so želeli opravljati ne
bo drugo. Žrtve take nepro- 
gramske povezanosti so vsi 
naši poklicni delavci, (ki so 
se šolali dalje na tehniški 
srednji šoli in tudi delovne 
Organizacije, ker so plačevale 
šolanje). V tem mesecu je na 
primer opravilo ob delu 20 
naših poklicnih delavcev me
talurgov zaključni izpit na 
oddelku tehniške srednje šo
le. Visi ii so končali dvojno 
srednjo šolo v 7 letih (učenci 
iz osnovne šole imajo tri le
ta krajši »šolski rok«, ko 
gredo naravnost v tehniško 
šolo). Takih im podobnih po
manjkljivosti je še več.

BISTVENE SPREMEMBE
V čem: bodo bistvene spre

membe? Usmerjeno izobraže-

tev za poklic v zrelejši dobi. 
Po uvedenih spremembah bo
do imeli učenci višjo osnov
no izobrazbeno raven vzgoje 
in izobrazbe za šolanje vseh 
profilov poklicev. Boljše mož
nosti bodo imeli glede pravil
nejše izbire poklica. Temelj
na usmeritev novega izobra
ževalnega sistema pomeni 
vzgojo za delo, iz dela, ob de
lu im na delu. Z drugimi be
sedami: izobraževanje mora 
biti odprto, prilagojeno vsem 
zahtevam dela, možnostim 
izobrazbe delavcev in potre
bam družbe.

KAKO URESNIČITI?

Usmerjeno izobraževanje 
pomeni nekakšno nadgradnjo 
sedanje osemletne šole. S tem 
v zvezi zadenejo spremembe 
tudi srednje, viišje in visoko 
šolstvo pa tudi dosedanje izo
braževanje odraslih. Prvo ob
dobje ali prva faza spreme
njene osemletke bo množična 
in obvezna za vse, (ki se začno

usmerjeno izobraževati, poz
neje pa tudi za vse ostale u- 
čence. Ta faza traja 4 seme
stre in 'pomeni 9. in 10. leto 
šolanja. Z izboljšanim delom 
bo treba zagotoviti, da bo ti 
dve leti uspešno opravila vsa 
mladina. Postala naj bi torej 
to (uspešna) šolska obveznost 
za vso našo mladino.

Drugo obdobje vsebuje kon
čne usmeritve v različne pro
file poklicev. V tej fazi bo 
mogoče pridobiti poklicno i- 
zobrazbo v srednjih, višjih in 
visokih šolah. Trajanje te fa
ze bo odvisno od zahtev pro
gramov profilov poklicev (do 
16-ietnega šolanja).

Prva faza bo imela nalogo 
usmerjanja na razna področ
ja (jezikovno, družbeno eko
nomsko, naravoslovno — ma
tematično, proizvodno tehnič
no in telesno vzgojno). Na tej 
poti do poklicev ne bo več 
slepih tirov, boljše bodo tudi 
možnosti dopolnilnega izobra
ževanja ob delu.

Za to obsežno in nujno de
lo, ki ga moramo za vsako 
ceno opraviti, bomo potrebo
vali poleg sredstev, kadrov, 
prostorov, predvsem tudi no
vega duha in trdnega zaupa
nja v uspeh zastavljenih na
črtov.

V dosedanjem šolanju smo 
poudarjali sodelovanje šole 
in doma, to pot pa bomo rek
li: šola, delovna organizacija 
in dom.

Edino za takim sodelova
njem tiči tisto, kar hočemo 
v reformirani šoli.

L.K.

lemske konference ali sestan
ka v TGA in se z istimi, z ne
katerimi pripombami, tudi 
strinjali, po drogi točki pa so 
spregovorili o nepravilnostih 
v delu vodstva, družbenopo
litičnih organizacij in samo
upravnih organov. Prav po 
tej točki je bilo nakazanih 
vrsto problemov s katerimi 
se v tej TOZD še srečujejo 
in ukvarjajo. Bilo je iznese
nih nekaj konkretnih proble
mov za katere pa je bilo skle
njeno, da ise le-ti čdmprej od
pravijo skladno oziroma 
skupno.

Tudii tokrat je bilo opaziti, 
da vsi člani še vedno ne upa
jo povedati tistega, kar jih 
žuli, ker imajo določen strah. 
Postavlja se torej vprašanje,

nju in tovariškem sodelova
nju.

Komunisti v TOZD tovarne 
glinice so zelo kritično in sa
mokritično ocenili svoje delo 
in medsebojne odnose, za ka
tere ne bi smeli hiti najmanj 
misliti, da so ne vem kako 
kritični, vendar tudi še tista 
jo nezadovoljstvo ter tako tu- 
majhna nesoglasja ustvarja- 
di nerazpoOožeoje in določene 
odpore. Čimprej moramo od
praviti miselnost, da je neko
ga pred kom strah in, da v 
naprej vse kar ni v redu kri
tiziramo oz. odpravljamo, vste 
napredno in uspešno pa prav 
tako pozdravimo oz. nadalju
jemo v vseh smereh!

F. Meško

Odprtina

Mnenje člana kolektiva 
o vpisu posojila

V  z ad n jem  času  se n a jv eč  
p iše  in  govori o vp isu  poso ji
la  za  ceste  v  SR S loven iji in  
v  sam i občin i. V si b i se m o 
ra li  zaveda ti, kak o  k o ris tn a  
d ru ž b e n a  a k c ija  je  to .

T ako  se bo e n k ra t za  v se
le j u red ilo  tis te  ceste  v  ob
č in i in  rep u b lik i, k i  so n a j 
b o lj p o tre b n e  in  so n u jn e  za 
h itre jš i  gospodarsk i razv o j in  
za  vožn jo  sle h e rn eg a  človeka. 
D elovnim  lju d è m  širom  naše 
občine  in  SR S loven ije  je  b i
lo ja sn o  povedano  in  nap isano , 
k ak o  in  ko liko  n a j  b i zb ra li n a  
ob m o čju  S loven ije  za v sa  n a j 
n u jn e jš a  dela, k i so v  p la n u  
za  določeno obdobje. V ečina je  
to  ak c ijo  p o zd rav ila  in  je  v p i

sa la  posojilo  b re z  o d lašan ja . 
S te m  so pokazali, d a  jim  n i 
vseeno  po k a k šn ih  ces tah  se 
vozijo . Z  vp isom  poso jila  za 
ceste  so zopet pokozali svojo 
p rip ra v lje n o s t, da  bodo vedno  
ta m  in  m ed  tis tim i, k i  im a
jo  p o slu h  za vsako  so lid arn o st 
in  hu m an o  akcijo . Res je  tu d i 
to , d a  im a  p rav ico  razp o lag a ti 
s sv o jim  d e n a r je m  v sa k  k o t 
m u to  dopuščajo  m ožnosti. 
V en d ar b i b ilo  lepo, da  h i ne  
b ilo  n ik o g ar, k i  n i  v p isa l svo
jeg a  m in im aln eg a  zneska  poso
j i la  za  ceste.

P reg o v o r p ra v i:  »Tisti, k i 
h itro  da, d v a k ra t da.« V en d ar 
je  še čas tu d i  za  tis te , k i  še 
iz k a k ršn eg a k o li v z ro k a  niso

v p isa li poso jila , d a  še to  s to 
r i jo  in  sam i dokažejo , da  jim  
n i  v seeno , k ak šn e  so ceste  v 
n jih o v i občin i in  rep u b lik i.

A k c ija  v p isa  p o so jila  še n i 
k o n čan a  in  že lah k o  čitam o  in 
g ledam o n a  te le v iz iji s tra h o tn e  
p op lave  v  B osansk i k ra jin i. 
P op lave  so za je le  23 občin  v  
sam i B osansk i k ra jin i, k a r  p o 
m eni, d a  tu  živ i o g rom na v e 
č in a  lju d i  B osne in  H ercego
v in e . Š koda je  v e lik a  in  še n i 
o cen jen a . T u  ho  zo p e t tre b a  
pom ag ati in  s sk u p n im i m oč
m i v sa j de lno  u b laž iti n e s re 
čo, k i je  zad e la  te  lju d i in 
pok aza ti, da  v  n es reč i n iko li 
n is i sam .

J.S.

PREJELI SMO
V TGA Kidričevo izdaja 

delavski svet časopis »Alumi
nij«. Vsaik član kolektiva ima 
pravico, da napiše kak čla
nek, Idi obravnava razne do
godke in probleme v TOZD.

Vsak članek, ki .je prime
ren za objavo je tildi v po
polnosti objavljen v časopisu 
»Aluminij«. Tu ni problema. 
Vendar je tu še drugi prob
lem, kam napisani članek da
ti, da bo objavljen? Najbolje 
je, če ga osebno oddaš v izo
braževalni center v pisarno 
uredništva.

Nabiralnikov, M so zato na
meščeni, se vseh ne odpira

To sem se sam' prepričal, ko 
sem vrgel članek v nabiral
nik »Aluminij« pri vratarnici. 
Seveda ne na recepciji, tam 
se nabiralnik pač odpira, kot 
sem pozneje izvedel. Zakaj 
potem na njemu ni primerne 
oznake? Prav bi bilo, da se 
redno odpira tudi ta nabiral
nik, saj nas tam večina pri
haja in odhaja z dela. To ni 
nobeno zlonamerno pisanje 
in tudi ne tako velik problem, 
da se ga nebi dalo rešiti z 
malo dobre volje nas vseh.

ŠJ.



Predvsem o 
družbenih 
planih razvoja

V p rv i polovici m eseca  ju lija  
1976 so se n a  svo jem  22. red n em  
zased an ju  sesta li vsi t r i je  zbori 
občinske  skupščine . N a jp re j n a  
sk u p n e m  zased an ju  v  d v o ran i n a 
ro d n eg a  dom a, po k o n čan em  za 
se d a n ju  p a  so zbori ponovno  za
sedali ločeno te r  ra z p ra v lja li in  
sk lep a li o ra z n ih  v p ra ša n jih  v  
o k v iru  sv o jih  p ris to jn o sti.

P oseb n o st teg a  zased an ja  zborov 
SO P tu j  je  p red v sem  v  tem , da 
je  te k la  ra z p ra v a  o p red lo g u  do
govora  o te m e ljih  d ru žb en eg a  p la 
n a  SRS za obdobje  1976 do 1980, 
o o sn u tk u  d ru žb en eg a  p lan a  ra z 
v o ja  SR S loven ije  za obdobje 
1976 do 1980 te r  o p red lo g u  dogo
v o ra  o te m e ljih  d ru žb en eg a  p lan a  
občine P tu j in  o o sn u tk u  d ru žb e 
neg a  p la n a  razv o ja  občine P tu j za 
obdobje  1976 do 1980 le ta .

V n a d a lje v a n ju  se j zborov pa  
je  b il sp re je t  sk lep  o pooblastilu  
izv ršn eg a  sv e ta  SO za podpis 
p lan sk ih  d o k u m en to v  za obdobje 
1976 do 1980, k a te r ih  p o d p isn ik  je  
S kup šč in a  občine P tu j , n a to  pa  
so zbori sk lep a li o ra z re š itv a h  in 
im en o v an jih  nov ih  ra v n a te lje v  
osnovn ih  šol »BORISA KIDRIČA« 
v  K id ričevem , k je r  so im enovali 
za  novega ra v n a te lja  tov . F ran ca  
L ačna, OS »IVANA SPO LEN JA - 
KA« P tu j , k je r  je  b il ponovno 
im en o v an  tov . A di P ra p ro tn ik , OŠ 
»FRANCA OSOJNIKA« v  P tu ju , 
k je r  je  nov i ra v n a te lj  tov . Ivo 
T ežak , OŠ V idem  p r i  P tu ju , k je r  
je  b il im en o v an  tu d i  za n a p re j 
tov . F ra n jo  L ev stik  in  za  OŠ 
M ajšp erk , k je r  bo n a s le d n ja  štiri 
le ta  ra v n a te lj  to v ariš  Iv a n  Sm o
le j.

K o t sem  že povd aril, je  bilo 
n a jv eč  pozornosti n a  tem  22. za
se d an ju  zborov  občinske skupšči
n e  posvečene že zgora j n av ed e 
n im  doku m en to m  za  n as led n je  
p e tle tn o  obdobje , k i  je  za  vse nas 
in  za n aš n a d a ljn ji  razvo j gospo
d a rs tv a  iz red n eg a  pom ena. N ače l
n ica  o d d e lk a  za gospodarstvo , to 
v a riš ica  Č arm anova- k i je  podala 
d elegatom  p re d  ločen im i zaseda
n j i  iz redno  o bširno  obrazlago v 
razu m ljiv e m  to n u , da  so lahko  
d e leg a ti p o zneje  v  razp rav i podali 
svo je  m o reb itn e  p red loge  in  p r i 
pom be n a  o snu tke .

š e  is ti m esec, to  je  koncem  ju 
l ija  1976 p a  je  b ila  že 23. re d n a  
se ja  zborov  občinske skupščine, 
k i so to k ra t  ponovno  zasedali na 
ločen ih  se jah  in  so razp rav lja li 
te r  sp re je li p red lo g  d ružbenega 
p la n a  razv o ja  občine P tu j  za ob
dob je  1976 do 1980. le ta . N a tem  
zased an ju  so delegati poslušali 
tu d i  poročilo  o delu  sodišča z d ru 
ženega de la  v  M ariboru . To je  
bilo zares zelo zanim ivo, r a z p ra v 
lja l i  p a  so tu d i  o p red lo g u  d ru ž 
b enega dogovora o o rgan iz iran o sti 
in  u re sn ič e v a n ju  d ru žb en e  sam o
zaščite  v  občin i P tu j , p red lo g u  
sk lep a  o p o trd itv i s ta tu ta  O brtno  
n a b a v n o -p ro d a jn e  zad ruge »PA
NORAMA« P tu j , p red lo g u  sk lepa 
o im en o v an ju  n am es tn ik a  d ru ž 
b en eg a  p ra v o b ra n ilc a  sa m o u p rav 
l ja n ja  s sedežem  v  M aribo ru  
t e r  p red lo g u  sk lep a  o sog lasju  k  
im en o v an ju  se k re ta r ja  K u ltu rn e  
sk u p n o sti P tu j.

Z bor zd ružen eg a  d e la  in  zbor

to  v ite  v  p o treb e  in  sm o trn o sti u - 
stan o v itv e  p linovoda te r  p red log  
o razd e litv i s red s tev  za fu n k c io 
n a ln e  izd a tk e  k ra je v n ih  skupnosti 
občine P tu j za le to  1976.

O vseh  n av ed en ih  to č k a h  p a  je  
ra z p ra v lja l tu d i d ru žbeno-po litičn i 
zbor SO P tu j te r  pod a l svo ja  
m n en ja , p red loge  in  p ripom be . 
O m enil sem  že, da  je  b ilo  p rav  
posebno zanim ivo poročilo  o delu 
sodišča zd ruženega dela  v  M aribo
ru , k i ga je  podal p red sed n ik  
teg a  sodišča tov . A lbin  Š ifrer. V 
obširnem  poročilu  je  b ila  p o 
u d a r je n a  p o treb a  po ustan o v itv i 
teg a  sodišča, zak a j je  do istega  
tu d i  prišlo . S p regovoril je  o o r
g an iz iranosti, o zače tn ih  d ilem ah  
p r i  p oslovan ju  sodišča, p o d an a  pa  
je  b ila  tu d i analiza  dosedan jega  
dela  te r  o tem  kak o  se vo li sod
n ik e  te g a  sodišča, k i im a  zelo ši
ro k  pom en  za zaščito  delavčev ih  
p rav ic .

V analiz i je  b ilo  p o v d arjen o , 
d a  je  sodišče zd ruženega dela  do 
sle j o b ravnavalo  le  eno gospo
d arsk o  s ta tu sn o  zadevo v  zvezi 
spo ra  izločitve TOZD iz DO v e n 
d a r  p a  je  spor b il re še n  s spo
razum om  o sp o rn em  ra z m e rju , se 
p ra v i s  p o ravnavo . S icer p a  p re 
v lad u je jo  spo ri iz m ed seb o jn ih  
razm erij delavcev  v  zd ruženem  
delu , k a r  je  seveda zelo k a ra k 
te ris tičn o  za  začetno  obdobje  de
lo v an ja  sodišča zd ružen eg a  dela, 
sa j je  m ed  spo ri iz m edsebo jn ih  
ra z m e rij d e lavcev  v  združenem  
de lu  n a  p rv e m  m es tu  v p rašan je  
sporov  o p re n e h a n ju  la s tn o sti de
lavca , te m  p a  seveda sled ijo  spori 
o p rid o b itv i la s tn o s ti delavca , o 
osebn ih  dohodkih , d o d e ljev an ju  
s ta n o v an j, o k rš itv a h  delovnih  
dolžnosti, š tip en d ijah , do p u stih  in  
tak o  n a p re j. V sem  p a  n am  je  
n a jb o lj p o znan  p r im e r  Ž T P  L ju b 
lja n a  — TOZD P ro m e tn a  sek c ija  
P rag ersk o , p a  tu d i  m a rs ik a j d ru 
gega je  že b ilo  o b ravnavano  n a  
te m  sodišču , k i im a  že v  zače tk u  
svo jega o b sto ja  ve liko  zah tev n e
ga  te r  odgovornega dela.

P a  se ponovno p ovrn im o  k  to č 
k i o k a te r i  sm o sp regovorili v 
sam em  naslo v u  in  v  zače tk u , to 
je  o d ru žb en em  p lan u  razv o ja  
občine P tu j za  obdobje  1976 do 
1980. le ta . N a sam  o sn u te k  je  v  
te k u  ja v n e  razp rav e  b ilo  po d a
n ih  n e k a j n ače ln ih  p ripom b te r  
sta lišč , k a k o r  tu d i k o n k re tn ih  
p red logov  za d opo ln itev  osnu tka . 
O te m  je  tu d i sp regovoril IS  SO 
P tu j in  ugo tov il, da  p a  od  časa 
zad n jeg a  zased an ja  SO do se je  
IS  OS P tu j  n i bilo po d an ih  do 
d a tn ih  p ism en ih  p ripom b, k a r  p o 
m eni, da  so delovn i lju d je  ta k  os
n u te k  v  ce lo ti p o d p rli in  se z 
n jim  v  ce lo ti s tr in ja jo  te r  ga  p o d 
p ira jo . O dpira  š iroke  m ožnosti 
n a d a ljn je g a  razv o ja  naše  občine 
v  bodoči p ersp ek tiv i. T ako so 
tu d i  v si t r i je  zbori v  celo ti p o tr 
d ili p red lo žen i p red lo g  d ru žb en e
ga p la n a  razv o ja  naše  občine za 
n a s le d n jih  p e t  le t  in  s te m  od
p r li  nov  l is t  v  zgodovini naših  
p rizad ev an j za  č im uspešnejši ra z 
vo j g o spodars tva  in  k m e tijs tv a .

Vsi se dobro  zavedam o, da  bo
m o ta k  p ro g ram  u resn ič ili le  z 
dosledn im  iz v a ja n je m  stab ilizac ij
sk ih  u k re p o v  in  dosledn im  spo

Železniški promet

#  Doc dr. Marija Auersperg

Rak na želodcu
Raik želodca je po svetu, 

pa tudi pri mas pogostno o- 
boienje. V Sfovenip zabeleži
mo blizu 600 novih primerov 
na leto. To obolenje je pri 
nas na drugem mesitu po po
gostnosti med vsemi rakavi
mi obolenji: pri ženskah za 
rakom na dojki, pri' moških 
pa za rakom na pljučih.

KAJ VEMO O VZROČNOSTI

Vzroki za nastanek raka na 
želodcu niso znani. Zelo ver
jeten pa je vpliv prehrane in 
navad prehranjevanja. Podla
ga za tako domnevo je zelo 
različna pogostnost te vrste 
raka v raaMčnifa deželah, ki se 
razločujejo med drugim tudi 
po vrsti prehrane prebivalcev. 
Zanimivi so podatki, da upa
da pogostnost raka na želod
cu z naraščanjem življenjske
ga standarda — to pripisuje
mo spremenjenemu načinu 
prehranjevanja. Med škodlji
vimi) vplivi, M so verjetno po
membni za razvoj raka, na
vajajo tudi uživanje koncen
triranih alkoholnih pijač, pre
kajenega mesa, ostrih začimb 
in kajenja. Tudi pomena ded
nosti ne smemo zanemariti.

rak av o . V do ločen ih  p rim e rih  
n am reč  lah k o  iz v n e to  sp rem en je 
n e  in  s ta n jša n e  sluzn ice vzn ikne  
rak . M ed p re d ra k a v a  obo len ja  
š te jem o  tu d i iz ra s tk e  želodčne 
sluzn ice — polipe te r  č ire  n a  že
lodcu  in  po jave , k i j ih  sp rem 
lja  zm an jšan je  k isline  v  želodč
n em  soku. P r i  lju d eh , k i im ajo  
p rem alo  k isline , je  v e rje tn o st, da 
bodo zbo leli za rak o m  n a  želod
cu, d e se tk ra t v e č ja  k o t sicer. D e
v e td ese t o dsto tkov  bo ln ikov  im a 
ta k ra t,~ k o  postav im o diagnozo — 
ra k  n a  želodcu, znižano količino 
želodčne k isline . P r i  v seh  te h  
sp rem em b ah  je  zač in jen a  h ra n a  
pom em ben  vzročn i de jav n ik .

ZNAMENJA BOLEZNI

O dvisna so od oblike ra k a  na  
želodcu in  m esta , k je r  se je  ra z 
vil. Z n am en ja  so želo razno lika, 
š tev iln a  in  neznačilna.

E n ak a  zn am en ja  lah k o  d aje jo  
tu d i d ru g a  obo len ja . N a jzn ač iln e j
ša  je  povezava razn ih  m oten j, ki 
j ih  bom o n ašte li, n jihovo  v z tra jn o  
p o n av ljan je  t e r  n a ra šč an je  n jih o 
ve jak o sti. Z arad i p reg lednosti bo
m o razdelili zn am en ja  v  t r i  sk u 
p ine:
1. sp lošna  zn am en ja  — težko  op re

deljivo  u p a d a n je  zd rav ja  in  živ
lje n jsk e  m oči, u tru je n o st, sla
bost, h u jša n je , b ledo ta , izguba 
ap e tita ;

2. znam en ja , k i  so podobna bole
zensk i s lik i p r i  č iru  n a  želodcu 
— bolečine v  žlički, v  povezavi 
a li b rez  n je  z obrok i h ra n e  in

se lah k o  začasno pom irijo  po 
zd ra v lje n ju  z d ieto  in  s sredstv i 
zoper k islino  ;

3. neznač iln a  bo lezenska znam e
n ja , k i  k ažejo  n a  obolevnost 
p rebav il, k o t so n p r. izguba a- 
p e tita , v čas ih  sam o za n e k a te re  
je d i k o t  je  n p r. meso, obču tek  
n e jasn eg a  tišč a n ja  in  n a p e n ja 
n ja  v  žlički, ob ču tek  teže  v 
želodcu, n a p e n ja n je , b lju v an je , 
»slaba prebava«, m o tn je  v  poži- 

! r a n  ju r  slabost, bo lečine p r i  s r 
cu, č rno  b la to . Vse p re ra d i se 
lju d je  ob ta k ih  zn am en jih  to 
lažijo , da  so si pokv arili želo
dec s slabo h ran o  in  odlašajo  
s p reg ledom  p r i  zd rav n ik u . Z na
m en ja  ra k a  n a  želodcu re s  niso 
značilna  p ra v  za to  bolezen, 
v e n d a r n am  m o ra  to , da  teža
ve d lje  t r a ja jo  in  da  se celo 
s to p n ju je jo , vzb u d iti sum , da 
g re  za n ev arn o  obolen je  t e r  nas 
n a p o titi p ravočasno  n a  zd rav 
n išk i preg led .

Z apom niti si m oram o, da  ne  
sm em o n ik o l i■. sam i zd rav iti tak o  
im enovane »slabe prebave« in  že
lodčn ih  težav , če t r a ja jo  dalj k o t 
k a k  ted en . Posebno  p r i lju d eh , 
s ta re jš ih  od 40 le t  so ta k a  zna
m en ja  k a j ra d a  znan ilc i rak a . 
Sam o sk rb e n  zd rav n išk i p reg led  
la b o ra to rijsk e  in  ren tg en sk e  p re 
iskave  t e r  p reg led  n o tran jšč in e  
želodca s posebnim  optičn im  in 
stru m en to m  n am  lahko  zaneslji
vo raz ja sn ijo  n a rav o  težav.

(Nadaljevanje na 16. strami)
k ra je v n ih  sk u p n o sti s ta  im ela  na  
d n ev n em  re d u  še p red lo g  odloka 
o sp rem em bi in  d opo ln itv i odlo
k a  o p o g reb n ih  svečanostih  v  ob 
č in i P tu j , poročilo  o p o lle tn i r e 
a lizac iji p ro ra č u n a  občine P tu j za 
le to  1976, p red lo g  sk le p a  za ugo-

što v a n je m  v seh  p red p iso v  in  za
d ev an jih  im am o m ožnosti oz. iz- 
konov, k a j t i  le  v  sk u p n ih  p riza- 
g lede za  u sp e šen  razvo j našega 
gospodarstva.

F ra n ce  M eško

KINO SPORED
za mesec september 1976

3. Detektiv Klut
7. Mali greh

10. Neznani zaščitnik 
14. Dama in diamanti
17. Poslednje zatočišče
21. Ljubezenska pesem 
24. Mesto nasilja
28. Trader Hom

amer. barvni kriminalni 
ital. barvna erot. komedija 
amer. barvni vestern 
amer. barvni kriminalni 
amer. barvni kriminalni 
amer. barvna melodrama 
amer. barvni kriminalni 
amer. barvni pustolovski

Pri storodoikiih 'ljudi, ki sto o  
boMi zaj rakom na želodcu, 
se pojavlja to nevarno obo
lenje štirikrat pogosteje kot 
pri drugih ljudeh.

N a Ja p onskem , k je r  je  r a k  na  
želodcu n a j p o goste jš i n a  sve tu , so 
p r i  p re u č e v a n ju  ž iv lje n jsk ih  in  
p re h ra n je v a ln ih  n a v a d  opazili za
n im ivo  zvezo m ed  u ž iv an jem  za
čim b in  m očno so ljeno  h ra n o  te r  
rak o m  n a  želodcu. U gotovili so 
tu d i, da  n a j b i vsakodnevno  uži
v a n je  m leka  b ila  n e k a k šn a  zašči
t a  p re d  rak o m  n a  želodcu. V zad 
n jih  le tih  so n am reč  opazili tu d i 
n a  Jap o n sk em  u p a d a n je  pogost
no sti te  bo lezn i — zače te k  tega  
p o jav a  Sovpada s časom , ko  si je  
m leko  še le  p riče lo  u t i r a t i  svojo 
p o t v  v sak o d n ev n i je d iln ik  Ja p o n 
cev. T ake p o d a tk e  nam  n u d i s ta 
tis tik a . N a v idez nerazu m ljiv o  
zvezo m ed  začim bam i, žgan jem , 
k a je n je m  in  m ožnostjo , da  Zboli
m o za rak o m  n a  želodcu  n a . en i 
s tra n i t e r  m lekom  in  m ožnostjo , 
da  se te j n e v a rn i bo lezn i izogne
m o n a  d ru g i s tran i, p a  si lahko  
razložim o ta k o le : žg an je  in  p re 
tira n o  zač in jen a  h ra n a  povzroča
jo  z a rad i d ražen ja  lah k o  v n e tje  
želodčne sluznice — to  p a  je  že 
sprem em ba, k i  v e lja  za  p red - Iz odpadnega skladišča
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(Nadaljevanje s 15. strani)

ZDRAVLJENJE
R a k a  n a  želodcu  lah k o  sedaj 

ozd rav im o le  s p ravočasno  ope
rac ijo . D a je  o p e ra c ija  sp loh  te h 
n ičn o  izved ljiva , m o ra  p r i ti  bol
n ik  v  ro k e  k iru rg a  ta k ra t , ko  je  
z lo h o tn a  ra šč a  še om ejen a  n a  že
lodec  sam  in  še  n i  p riš lo  do v ra 
šč a n ja  rak av eg a  tk iv a  v  sosedn je

o rg an e  a li  v e like  žile. P r i  o p e ra 
c iji  sk u ša  k iru rg  o d s tra n iti  obo
le li d e l želodca z oko lišn im i bez
gavkam i v red . Izkazalo  se  je , da 
je  b is tv e n  d e jav n ik , k i  odloča o 
m ožnostih  bo ln ik a , d a  bo p rež iv e l 
p e t  le t  po o p e ra c iji to , a li so  b ili 
v  času  o p e ra c ije  že p r iso tn i zasev
k i  rak a v e g a  tk iv a  v  b ezg av k ah  
ob želodcu. L e  5 — 14 odst. bo l
n ik o v  z zasevk i v  b ezg av k a h  p re 
živ i p e t  le t  po operac iji, m ed tem  
ko  je  ta  o d sto tek  za bo ln ike , p r i  
k a te r ih  je  b il  r a k  še o m e jen  sa
m o n a  želodec, 57 odst. Vse osta le  
m etode z d ra v lje n ja  so p r i  r a k u

n a  želodcu m nogo m an j uspešne  
k o t operac ija . V n o v e jšem  času  
im am o n a  vo ljo  p osebna zdrav ila , 
k i  zav ira jo  ra z ra s t r a k a v ih  celic 
— tzv . c ito sta tik e . Ž a l p a  so ta  
k em ičn a  s red s tv a  u sp e šn a  le  p r i  
p rib ližn o  20 odst. bo ln ik o v  in  to  
le  za k ra te k  čas 2—6 m esecev.

Z d ra v lje n je  z o b sevan jem  sam im  
je  p r i  b o ln ik ih  n a  želodcu  n e 
uspešno . U porab ljam o  ga  le  za 
o la jše v an je  težav  bo ln ikov , k i 
im a jo  zasevke v  kosteh . N e k a te ri 
a v to r ji  p o ro ča jo  o u sp e h u  z is to 
časno kom b in ac ijo  c ito sta tik o v  in  
ob sev an jem  p r i  obsežnem  ra k u  
n a  želodcu, k i  n i  o d s tra n ljiv  z 
o p eracijo .

O dsto tek  bo ln ikov , zd rav ljen ih  
po  te j m etod i, p r i  k a te r ih  se  je  
tu m o r zm an jša l, je  b il  pom em b
no  v iš ji k o t p r i  onih , k je r  so u p o 
ra b ili  le  obsev an je  a li le  c ito sta 
tik e . P o leg  teg a  se je  tu d i  po 
d a ljša lo  p re ž iv e tje  te h  bo ln ikov .

K lju b  te m  o h ra b ru jo č im  p o d a t
kom , im am o n a  se d an ji s to p n ji

z n a n ja  v  m ed ic in i, v  b o ju  z r a 
ko m  n a  želodcu  eno  sam o zan es
ljiv o  o rožje , k i  lah k o  p riv ed e  do 
o zd ra v lje n ja  — t .j .  p ravočasno  o- 
p e rac ijo . Z ato  v e lja  ponovno  o 

po zo riti n a  od ločilen  p o m en  zgod
n je  ugo to v itv e  te  bolezni.

V sako o d la šan je  pom en i zm an j
ša n je  m ožnosti za o zd rav ljen je .

IZDAJA DELAVSKI SVET TOVARNE GLINICE 
IN ALUMINIJA BORIS KIDRIČ KIDRIČEVO 

U r e d n i i k i  o d b o r :
Ivo TuSek —  predsednik,

Č l a n i :
Franc MeSko,
Anton Zadravec,
Jože Huzjan in
Anton Kozoderc —  namestnik predsednika —  
Franc Vrllč —  odgovorni urednik 

Tisk: ZGP Pomurski tisk —  TOZD tiskarna, Murska Sobota 
Člani kolektiva in upokojenci dobivajo list brezplačno. 

Rokopisov In slik ne vračamo.


